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18

När du läser det här så 

hoppas jag att vi redan 

säkrat den fortsatta 

utgivningen av Mölleku-

riren genom att vi fått flera som vill 

hjälpa till med redigering och korrek-

turläsning av tidningen. Men har du 

missat att anmäla din kompetens till 

styrelsen så gör det nu. Ju flera vi är 

som bidrar till arbetet med tidningen 

desto bättre.

Vi är också glada om du kan kom-

ma med tips på vad vi ska skriva om 

och ännu bättre om du kan skriva 

själv om något som gärna har kopp-

ling till Mölle.

VI FÅR STÄNDIGT glada tillrop både 

från läsare och Kullabygdens andra 

byaföreningar om den fina tidningen. 

Nuvarande redaktör och redaktions-

kommitté har valt att tacka för sig i 

och med detta nummer. Deras arbete 

har varit ovärderligt i den ständigt 

pågående utvecklingen av tidningen. 

Det är viktigt att vi kan fortsätta ge 

ut en tidning som väcker läsarnas 

intresse. Ett stort tack till den avgå-

ende redaktionen.

Detta fullmatade sommarnummer 

är inget undantag från den inslagna 

vägen med spännande och intresse-

väckande artiklar. Ibland kan man 

förundra sig över att idéerna aldrig 

tar slut. Men det finns alltid en ny 

vinkel på hur man ser på byn och vad 

man kan skriva om. I detta nummer 

kan du läsa om allt från bergsklätt-

ring på Kullaberg till recept på 

småkakor och tips på whisky och inte 

minst om en gömd oas på Kullabergs-

vägen.

VALBORGSMÄSSOFIRANDE BLEV EN 
härlig upplevelse med solnedgång i 

havet och en nästan stilla kväll. Nu 

hoppas jag att sommarens aktivite-

ter blir lika lyckade. Närmast är det 

midsommar på lekplatsen. Därnäst 

är det grillkvällar varje torsdags-

Det händer mycket i sommar – häng med!

”Har du missat att 
anmäla din kompe-
tens till styrelsen så 
gör det nu. Ju flera vi 
är som bidrar till ar-
betet med tidningen 
desto bättre.”

 

Hjalmar & 
Hedda.
 

HJALMAR & HEDDA
Herr/Dam/Barnkläder.  
Lite inredning & leksaker också.

Köpmansgatan 12 A  
070-416 42 47 I www.tuhinredning.se

Birgitta Hansson

kväll i juli. Den 24 juli är det Sommar-

möte och den 28 juli infaller den stora 

morgonbadardagen med efterföljande 

morgonmål bakom stationen. Bad-

knapparna har redan kommit i en ny 

och högst aktuell färgsättning.

När det gäller trafikomläggningen i 

sommar så fick vi inte med kommunen 

på det nytänkande som trafikkommit-

tén presenterade på årsmötet. Men vi 

hoppas få möjlighet att utveckla idéer-

na inom ramen för ett större projekt 

med stöd av pengar från Vinnova. I så 

fall kommer nästa sommar bli riktigt 

spännande.   g
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Anslagstavlan 
– på gång i Mölle

Hur många är vi i Mölle?

EFTER DEN FÖRÖDANDE branden 
en stormig januarinatt fångades 
blicken av resterna av väggarna 
och tornet. I Mölle spred sig sorgen 
över förlusten av ett land märke 
och karaktärsbyggnad. I april restes 
stabila byggnadsställningar och 
det hela kläddes in i vit duk. Det 
skapade förhoppningar om en rask 
återuppbyggnad, men det var för 
tidigt att dra sådana slutsatser. 
Under våren har ett omfattande 
arbete gjorts med undersökningar 
och provtagningar för att bedöma 
om en återbyggnad kan ske. Slut-
satser från arbetet kommer att bli 
underlag för beslut om en återupp-
byggnad är möjlig. Kanske beslutet 
kommer i sommar?

TEXT & BILD: Christina Ullenius

EFTER ARTON MÅNADER och sex 

 nummer av Möllekuriren tackar jag 

för den här tiden. Nu är det dags för 

en ny redaktör att ta vid. Kanske ett 

generationsskifte?

Att vara redaktör för Möllekuriren 

innehåller många varierande upp-

gifter, det ger många nya kontakter 

och inblick i för mig okända världar. 

Det är roligt att få fånga upp och 

 skriva om något som åtminstone för 

mig är en intressant företeelse i hopp 

om att det också intresserar andra. 

Tack till alla läsare som ger  positiv 

respons. Tack till dem som jag  jobbat 

ihop med; Jeannette, Ingemar, 

 Petruska och Amanda. Tack till alla 

som bidragit med artiklar. g

Christina Ullenius

Tack för en spännande tid!

Vad händer  
med Kockenhus?

PER 31 DECEMBER 2021 fanns 572 perso-

ner mantalsskrivna i Mölle, varav 283 

män och 289 kvinnor. Vi kan glädjas åt 

en ökning med ett tiotal personer jäm-

fört med 2020. 47 % är 70 år eller äldre, 

7 % är under 20 år.

I statistiken från SCB framgår att i 

Höganäs kommun som 

helhet är 21% 70 år eller 

äldre, och 23 % under 20 år. Om denna 

snedfördelning i Mölle ska förändras 

krävs inflyttning av unga familjer. Ökad 

nativitet i befintlig  befolkning är nog 

inte att räkna med … g

EN LITEN UPPDATERING gällande enkel-

riktningen av Norra Strandvägen: 

Kommunen gjorde en uppföljning 

av effekterna av enkelriktning och 

parkeringsrutor sommaren 2021. Det 

besvärliga hörnet Norra Strandvägen – 

Ransviksvägen hade fått ökad framkom-

lighet och bättre sikt. Att vända  trafiken 

åt andra hållet på Norra Strandvägen 

skulle leda till mer komplicerade tillfar-

ter till Norra Strandvägen.

Kommunens åtgärd blir att Norra 

Strandvägen enkelriktas även somma-

ren 2022 åt samma håll som förra året, 

det vill säga mot norr. Det som blir an-

norlunda är att tiden för enkelriktning 

kortas ner.

Enkelriktning Norra Strandvägen 

gäller 15 juni till 15 augusti. Den har 

alltså just trätt i kraft när Möllekuriren 

når läsarna. g

Kommunen ger besked  
om trafiken i Mölle
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Midsommar
PÅ MIDSOMMARAFTON 
återupplivar vi traditionen 

med midsommarstång, dans, 

lekar och tävlingar på lek-

platsen. Kaffe, saft och bul-

lar blir det också. Godis till 

dem som tävlar väl. Midsom-

marstången ska förstås kläs. 

Kvällen före midsommar-

afton eller när dansen kring 

stången ska börja? Det kom-

mer mer  information om det 

på facebook och 

i nyhetsbrev. Så 

hoppas vi på fint 

väder. En riktig 

Midsommarafton!

Grillkvällar 
i juli
ÄNNU EN BEGIVENHET som 

återuppstår är grillkvällar-

na i juli. Grillen i stations-

husets trädgård tänds klock-

an 17.00. Samling kring grill 

och bord under kvällen för 

alla sugna. Mat och dryck 

tar var och en med sig.

Stora badaredagen 
28 juli
KOMMER 
 FÅGELVIKEN 
 eller Solviken 

att kunna räkna in flest ba-

dande på stora  badaredagen 

den 21 juli? Från kl. 07.00 

till kl. 10.00 får alla badan-

de årets badknapp. Bad-

knappen  berättigar till en 

härlig frukost i stations-

husets trädgård.

Sommarmötet
DEN 24 JULI hålls det traditio-

nella sommarmötet kl. 14.00 

till 16.00. Preliminärt på 

Grand hotell.

Det blir information om 

aktuella frågor från By-

föreningens styrelse. Årets 

Möllebo uppmärksammas. 

Kaffe. Det blir också extra 

föreningsstämma för att utse 

den valberedning som ska 

arbeta inför årsmötet 2023.

Mer information kommer 

i byföreningens  nyhetsbrev 

och på Facebook. g

Aktuellt från  
Byföreningen 

Välkommen att  bidra 
... med en text till Möllekuriren.  
Du kan  satsa på 350 – 400 ord för en 
sida.  Längre artiklar är också välkomna. 
 Manusstopp för Möllekuriren  nummer 
3, 2022 är 19 augusti. Tidningen 
utkommer 29 september.

042-344800  
www.krapperupkaffestugan.se

Välkommen!
Öppet varje dag juni – augusti  

(ej midsommarafton)

Ladda ner vår 
app Kustväder
till din iPhone
eller Android.



6 | MÖLLEKURIREN NUMMER 2 2022

I MÖLLE HÄNDER mycket under ett år. 

Byföreningen kan nu äntligen återgå 

till det som varit normalt och inbjuder 

åter till olika aktiviteter. Nu närmast 

väntar vi på att fira midsommar. För 

att allt ska fungera behövs en styrelse 

som är villiga att engagera sig och dra 

med sig Mölleborna för att förverkliga 

alla idéer.

I mars höll Byföreningen  årsmöte 

för att bland mycket annat välja 

styrelse. Alla ledamöter väljs på ett 

år. Man kan väljas om tre gånger och 

kan alltså ha glädjen att arbeta i fyra 

år med allt mellan himmel och jord. 

Kontakter med kommunen om baden 

och trafiken, hyra ut lokalerna, utse 

gallerigrupp som arbetar med utställ-

ningarna.

Vid årsmötet valdes tre nya leda-

möter och sju ställde upp för omval. 

Här presenteras styrelsen 2022.

Stefan Bengtsson
”Jag är en pensione-

rad 50-talist boende 

i Mölle/Malmö 

sedan 2014. Gift med 

 Charlotte och vårt 

hem finns på Fågel-

viksvägen 12 i Mölle. Jag är en hängiven 

året-runt-badare, tennis/padel-  och golf-

spelare samt en stor bridgeentusiast. 

Tycker det ska bli roligt att få hjälpa till 

med arbetet i vårt fina Mölle.”

Lennart Berg 
”Jag bor i lägenhet 

tillsammans med 

Elinor på Bella Vista 

sedan 2010. Lämnade 

hemstaden Göteborg 

2018 för fastboende 

i Mölle. Har varit yrkesverksam inom 

IT, telekommunikation och logistik.  

Är medlem i Mölle golfklubb. Gillar 

skidåkning både utför och längd, såväl 

som friluftsliv i allmänhet. Elinor och 

jag tar gärna en tur i vår campingbil 

i Sverige och Europa. Intresserad av 

fotografering. Är 77 år.”

Mats Jönsson      
”Jag bor i Villa Ina 

 sedan 2013 och har 

 varit ordförande 

 tidigare. Jag har 

 arbetat i flera olika 

länder och de sista 

25 åren som företagsledare. Mina barn 

med familjer, fem barnbarn, hör till 

mina stora intressen. Ser fram mot 

ett intressant arbete i Byföreningen, 

 hoppas på en fortsatt utveckling av 

Mölle och ett gott samarbete med 

kommunen.”

Möt Byföreningens styrelse

De omvalda medlemmarna i styrelsen 2022:

 TEXT & BILD: Christina Ullenius

Birgitta Hansson, 
ordförande

Hans Edenwall,  
u hyrning lokaler

Lennart Bolin Agneta Forsberg, 
kassör

Charlotte WestrellPer Hjelm Christina Ullenius, 
skriver nyhetsbrev 

Kom ihåg! Styrelsens medlemmar kan inte fixa allt. Det krävs många frivilliga krafter.

Vi har färgsatt Kullabygden sedan 1968
Måndag – fredag 07.00 –18-00 • Lördag 10.00 –14.00

Anslagstavlan
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Möt Byföreningens styrelse
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Anslagstavlan

Elva radhus är nästa stora projekt i Mölle. Frågorna om 
vad som ska hända på gräsytan i anslutning till Vita Byn 
har fått svar.  

VARJE ÅR BYGGS ett eller annat hus i Mölle. Ibland på 

 någon av de kvarvarande ödetomterna, ibland efter att det 

ursprungliga huset rivits för att ge plats åt nytt, modernt, 

stort. I somliga fall även spektakulärt. I år är det dags igen 

för ett mer omfattande byggprojekt. 

I tidningen Hem och Fritid kunde man i oktober 1977 läsa: 

”Gylleröd heter ett nytt småhusområde intill Mölle i Skåne. 

Det har den gamla skånska kustbygden som förebild.”

De sjuttiotre husen i Gylleröd byggdes av Skånska 

Cement gjuteriet i början av 1970-talet. Gylleröd fick en 

stark egen identitet.

 Bostadsrättsföreningen Vita Byn bildades 2002 när bygg-

företaget JM uppförde tjugonio bostadsrätter. Alla bostäder 

har trädgårdar eller stora balkonger. Sist men inte minst 

anlades en gångväg från Vita Byn direkt till busstationen 

och med sikt mot hamnen. 

 

SÅ TILL DET AKTUELLA BYGGPROJEKTET: Haaks Stenhus bör-

jade i maj 2022 första etappen för att bygga på fastigheten 

Mölle 15:112 mittemot Krukmakeriet. Den andra etappen 

beräknas få byggstart i december. Elva 2-plans radhus 

byggs i grupper och varje hus kommer att få en mindre 

trädgård. Bostadsytan blir ca 134 m2 för de flesta husen. 

Priserna varierar mellan drygt 7,25 och cirka 7,9 mkr.  

Några klipp från byggherrens broschyr: 

• en privat solig uteplats mot trädgården i söder   

• naturmaterial, vattenburen värme, värmepump 

• parkeringsplats, förråd 

Det första som hänt är att gångvägen med den fria utsik-

ten mot hamnen har försvunnit. Bostadsrättsföreningen 

Vita Byn har framfört kritik mot att kommunens egna 

beslut undanröjts utan att man fått möjlighet att ta del av 

detta. Man har påpekat att en liten förskjutning av hus-

kropparna skulle gjort att gångvägen kunde vara kvar. Nu 

drabbar detta alla som brukar använda den och där varit 

väl skyddade från trafiken på Mölle hamnallé. Vita byn har 

fört fram sin kritik i skrivelse till länsstyrelsen.

TEXT: Ingemar Löfgren & Christina Ullenius

Det byggs i Mölle – det sista stora projektet?

Bi
ld

: H
aa

ks
 S

te
nh

us
 

Bi
ld

: C
hr

isti
na

 U
lle

ni
us

Frisör 
U L R I K A  S A N D I N

042 34 45 56
Eleshultsvägen 33, Nyhamnsläge

Visionsbild från projektbeskrivningen.

Vyn längs den förlorade gångvägen.

Redaktör sökes!
MÖLLEKURIREN SÖKER ny redaktör från nr 3 i år.  

 Redaktören är den som håller ihop arbetet med tidningen, 
har kontakten med den som gör layout och med trycke-
riet. Redaktören leder arbetet i den redaktionsgrupp som 

tillsammans har idéer och hittar  intressanta ämnen för 
en tidning fyra gånger om året.  Gruppen intervjuar och 

 skriver en del av  artiklarna. 

Vill du veta mer, ring eller skriv till Birgitta Hansson på 
telefon 070-337 07 65 eller via mejl info@molle.se. 
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Det byggs i Mölle – det sista stora projektet?

Telefon: 0723-340322
Tis–fre 10–18, lör 10–14

VÄLKOMNA TILL HÖGANÄS 
ANRIKA PARFYMERI ANNO 1917
Ni hittar oss numera på Köpmansgatan 17 A 
Välkomna önskar Eva och Susanne!
SENSAI • LANCOME • BIOTHERM • PETER THOMAS ROTH • GUCCI • MAX FACTOR • ISADORA • BOSS M.FL.

KULLABERGS
Vi ses i Skänken! 
Vinbaren på Kullabergs Vingård 
öppnar igen i sommar.  
Guidade turer med provsmakning 
av gårdens drycker, mat och 
tilltugg på lokala råvaror samt en 
trevlig atmosfär bland vinrankorna.

Mer info och boka på 
kullabergs.se/vinbar 
info@kullabergs.se / 042-444 21 00

Solskydd i stilren design
Besök vår butik vid Salthallarna eller kontakta oss för ett 
kostnadsfritt hembesök

.
042 - 22 22 44  www.plisseexperten.se
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MORGONYOGA 
i Solviken i Mölle i juli i 2022 med Cissie Jansson 
Börja dagen med en timmes 
yoga på trädäcket. Alla kan 
vara med! Var och en efter 
sina förutsättningar.  
Kom i mjuka kläder, ta med 
yogamatta eller badlakan. 
Duggregn är inget hinder, 
men vid ösregn ingen yoga.  
Din donation går oavkortad 
till Läkare utan gränser. 
 

Jag är yogalärare och 
semesterboende i 
Mölle. 
I mina yogaklasser 
varvas lugna och 
dynamiska sekvenser 
och du tränar rörlighet, 
styrka och balans. 
Yoga i gemenskap under 
bar himmel är för mig 
en av sommarens 
höjdpunkter. 
cissiej@hotmail.com 
eller 0733-14 00 07. 

Datum Tid Pris/donation 
Ti 12/7 8.00 80 kr per gång 
To 14/7 9.00 kontant el swish 
Ti 19/7 8.00  
To 21/7 9.00 Bokning 
Ti 26/7 8.00 Via sms dagen 
To 28/7 9.00 innan 

Jag ser fram emot att få dela några ljuvliga  
sommarmorgnar med er i underbara Solviken.  

Som vanligt är det Läkare utan gränser som får ta emot våra 
donationer för det fantastiska arbete de gör. 

Valborg – ett kärt återseende efter tre år
I VÅR VAR Mölleborna peppade inför Valborgsfirandet. Det 

var tre år sedan vi senast samlades på fäladen för att höra 

tal, lyssna till fäladskören, njuta av brasan och en hänfö-

rande vacker solnedgång. Då, 2019, var förutsättningarna 

de bästa tänkbara, det vill säga lagom fuktigt i marken och 

vindstilla. Det var en härlig vårkväll. 

Nu, 2022, hade förväntansfulla Möllebor åter släpat riset 

från putsade trädgårdar till en allt större rishög på fäladen 

för att bidra till Valborgsbrasan. Så samlades vi till sist på 

fäladen och visst fick vi våra förväntningar uppfyllda.

Hans Edenwall höll ett inspirerande vårtal som man kan 

ta del av på nästa sida. Fäladskören sjöng våra kära vårsång-

er under ledning av Ingemar Hesslefors. Solen bjöd på en 

spektakulär solnedgång i flammande färger. Brasan spra-

kade. Allt var som det ska vara. En glädje att vi får leva i 

våra traditioner igen. g

TEXT & BILD: Christina Ullenius

Hans Edenwall höll årets vårtal på fäladen i Mölle.

Anslagstavlan
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Valborg – ett kärt återseende efter tre år

VI HAR SAMLATS idag för att hylla våren och 

kanske framför allt att hylla våren i Mölle!

Har ni tänkt på att vi ofta talar om den 

svenska sommaren, om skolavslutningar, 

om midsommarfester, om sommarlov, om sommaren i 

Mölle, om sommarbaden, om krabbfångsterna som våra 

barn gör vid bryggorna. Men sommaren har ingen egen 

högtid för att fira årstiden. Det har våren! OK, vi har Idas 

sommarvisa vid skolavslutningen och snapsvisorna till 

midsommar men vi har ingen hyllning till sommaren. Till 

sommaren hålls inga tal, men det görs det till våren! Vid 

Valborg hyllar man våren! Man håller tal till våren och, 

förvisso, man sjunger också till våren. Men sommaren 

blir inte av om inte våren är där och startar upp det hela, 

sätter fart så att säga!

SOM FÅGELSKÅDARE I Mölle med omnejd har jag en lång 

vår. I  fågelvärlden är våren tiden då fåglarna tar sig från 

vinter kvarteren till sina häckplatser, dvs flyttfåglarna 

flyttar. De flyttar till Skåne eller förbi Skåne. Nästan alla 

flyttande, så kallade svenska arter, passerar Skåne. De 

första arterna kommer oftast i januari och de sista vid 

midsommartid. Här har vi alltså en vår som är drygt 5 

månader lång! I växtvärlden har vi också en lång säsong 

som börjar med hassel hängen, går via blåsippor, svalört, 

vårlök, vitsippor till bokskogens lövsprickning. Vi har 

ganska mycket ek och ask här och där kommer löv-

sprickningen flera veckor efter boken. Så vårens säsong i 

växtriket är också lång!

VAD HAR HÄNT i Mölle under vårarna då? Vilka har kom-

mit hit? Vi ska ta en liten titt på det.

Bland kungligheter var kanske Karl XI först när han 

och Erik Dahlberg kom hit 18 maj 1676 för att inspektera 

Kullens stränder och fundera kring andra länders inva-

sionshot. Han kanske inte direkt njöt av våren i Mölle 

och kanske inte heller Oscar II gjorde det när han var 

här och 15 mars 1878 skrev under beslutet om ny hamn 

i Mölle. Gustav VI Adolf  däremot som från sitt sommar-

hus Sofiero besökte Mölle kunde däremot säkert njuta 

av vår vackra vår. Han gjorde nämligen inte bara besök 

hos Flickorna Lundgren på Skäret under somrarna! Vår 

nuvarande kung, Carl XVI Gustaf  var här bland annat 6 

april 2013 och invigde Naturum uppe på Kullaberg. Han 

hann säkert njuta av vårkänslor här!

Möllejärnvägen invigdes för exakt 112 år sedan, 30 

april 1910. Mölle kapell invigdes 7 april 1935. Så visst har 

det hänt viktiga saker i bygden under vårarna! Selma 

Lagerlöf, medan hon ännu var okänd, var i Mölle under 

pingsten 1887. Nils Holgersson skrevs färdigt här men 

det var både långt senare och under sommaren så i 

 detta sammanhang räknas inte det. Inte heller att Povel 

 Ramel framförde sin egen musik från scen för första 

gången i Mölle 1944 (enligt boken ”Människor i Mölle” av 

 Magnusson och Täckström), för det var också på som-

maren. Men han gjorde å andra sidan Mölle åter berömt 

med Mölle by the sea i sin Gräsänklingsblues. Den är 

egentligen en hyllning till hemmafruarnas hushållsse-

mester på två veckor som då hade införts. Däremot kom 

den skånske poeten Gabriel Jönsson hit varje år runt 

10-11 maj från början på 1940-talet fram till sin död 1984. 

Han ville njuta av bokens lövsprickning och skrev så här: 

”Den som inte blir rörd av att se en bokskog springa ut är 

en blindgångare och trubbnos.”

ATT CITERA OLIKA författare är självklart att göra när 

man håller tal till våren. Jag ska avsluta denna hyllning 

till  våren genom att låna texter från ganska många, 

bland  andra Gunnar Wennerberg, Karin Boye, Evert 

Taube,  Gustaf  Fröding, Ted Gärdestad, Bellman, Tegnér 

och  några till samt inte minst Fredrik Wiebert.

 ”Lika glad såsom fågeln i morgonstunden

det grönskar i dalen, som i varje famn

i gullregnets månad, som trasten i lunden.

Kung Liljekonvalje, vi seglar i hamn

När gäddorna leker bland vass och bland stenar

och lärkan den spritter, bland buskar och grenar.

Så lunka vi Bacchi, dit källorne stamma

de silvrade bäckarna hoppa och slå.

Det är blod i var dans och själ i var flamma

när blåsippan ute i backarna stå.

Kom ljuva krusmynta, kom hjärtan och fröjden

och ta mig till havet och solen i höjden.

Det sanna är evigt, bland fjällar på jorden

när laxen har hoppat står häggen i blom

och skålen var breddad med vin upp på borden

men vintern har rasat, så nu är den tom.

Med vårvindar friska och tvekande knoppar

en giga har tystnat, på Orrbergets toppar.

Och himlen är blå, som den trodde på tårar

när vardagens sköte är breddfullt med vin.

För uti vår hage finns ungdomens vårar,

syren, pimpinella och en beckasin.”

Med Valborg och brasa, ska sommaren gry.

Vi hyllar nu våren i vår lilla by!

Med dessa ord välkomnar jag er alla till våren i Mölle 

och en sommar som är i startgroparna! g

Vårtal vid valborgsbålet i Mölle 30 april 2022

Hans Edenwall



Magisk klättring  
på Kullaberg
Den nyfikne kan finna såväl skönhet som spänning på  Kullaberg. 
Här följer vi Håkan och hans son Isak som finner klättringen 
 mödan värd i sig själv men som också är vägen till Kullabergs 
gömda skönhetsupplevelser.
TEXT: Håkan Ström FOTO: Lova Jawo Ström
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Jag har sprungit upp och ner för klipporna 

på Kullaberg sedan barnsben. När jag kom 

för nära ett brant stup brukade min mam-

ma sätta sig ner, lätt svimfärdig, och utropa 

”inte närmare kanten nu, snälla”. Men jag lät mig 

inte stoppas och har sedan dess klättrat på i diverse 

bergsmassiv runtom i världen.

På äldre dagar har jag följt med min son Isak som är 

en riktig proffsklättrare, ni vet en sån där som hänger 

och dinglar i ett rep tio meter upp på en klippa. Min 

uppgift är då att stå på marken med stadiga ben och 

säkra honom med klätterrepet så att han inte faller 

mer än en liten bit om olyckan skulle vara framme. 

Det gäller att vara beredd på det värsta hela tiden 

och som pappa är man förstås på helspänn. Som klätt-

rare måste man vara totalt närvarande, fokuserad 

och helskärpt. Som hjälpreda på marken är kraven 

inte riktigt lika höga, vilket numera passar mig bra. 

GENOM KLÄTTRINGEN HAR en helt ny värld öppnat sig 

för mig. Jag har följt med Isak till de mest avlägsna 

och svåråtkomliga platserna på Kullabergs norra, 

mörka, sida. Sportklättring vid Trollhättemal är 

en av favoriterna. Platsen ligger precis öster om 

Josefine lust. En av klippväggarna reser sig som en 

kyrka av ojämnt tillyxade stenblock staplade på var-

andra. Säkert femton meter hög, lodrät och överväl-

digande. Berget är brutet i stora skarpa block som 

väller ut i stora mörka överhäng som gör att man 

på flera ställen är tvungen att ha benen hängande 

i luften och bara använda fingrarna, vilket staller 

extrema krav på klättraren. I bergets skugga är det 

svalt och mörkt. Kallt vatten sipprar ner utmed de 

svarta klippväggarna. Jag minns stämningen från 

senaste klättringen som nästan trolsk.

Tack vare klättringen har jag upptäckt flera 

 platser som legat helt dolda för mig.

Ett par andra favoriter är Kullamannens dörr och 

Kullamannens korridor, på norra sidan i närheten 

av fyren. Kullamannens dörr är en av de mest popu-

lära klipporna bland klättrare. Namnet kommer sig 

av den stora försänkning i berget som liknar en stor 

dörr eller port sett utifrån havet. Om Kullamannens 

dörr är en storslagen och dramatisk klippvägg, så 

är Kullamannens korridor dess raka motsats. Det 

är en nästan idyllisk, undanskymd plats precis vid 

vattnet – en liten fin mal med rundslipade stenar 

skyddad av klippor i tre väderstreck. Här kan man 

ligga och filosofera ett tag efter klättringen och titta 

ut mot Hallands Väderö mittemot. Med lite tur, som 

jag hade senaste gången, får man se den mäktiga 

havssulan dyka i vattnet utanför. 

Pratar man klättring på Kullaberg så kan man 

inte komma runt Bengt Tuas hopp, i närheten av 

Söftingsgrottan. Med sina 50 meters lodrät stupande 

klippa är det Kullabergs högsta klättervägg och en 

både enormt dramatisk och vacker plats.

Jag vet inte vad som är mest hissnande – att stå 

vid foten av klippan och titta upp mot toppen, eller 

att titta ut över kanten från toppen av klippan.

SOM MED SÅ många av platserna utmed Kullabergs 

kust finns en liten berättelse knuten till namnet. 

Enligt sägnen sa sig den djärve Bengt Tua vara villig 

att hoppa ut från toppen om man bara la några lass 

med hö nedanför klippan. Om han hoppade?  

Ja, det vet vi inte. Men onekligen var bara tanken 

våghalsig. Eller möjligen dumdristig.

Magisk klättring  
på Kullaberg

”Om Kullamannens dörr är 
en storslagen och dramatisk 
klippvägg, så är Kullaman-
nens  korridor dess raka 
motsats. Det är en  nästan 
idyllisk, undanskymd 
plats precis vid vattnet.”

Isak vid Bengt 
Tuas hopp.
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TACK VARE JOBBET som hjälpreda åt min klättrande son har 

jag också upptäckt några av Kullabergs undangömda grot-

tor. Om du har passerat Håkulls mosses baksida så har 

du säkert tittat ner mot ravinen som faller brant ner mot 

havet. Där rinner också en liten bäck om våren som den 

sista biten förvandlas till Kullabergs högsta (?) vattenfall. 

Om du vågar dig på den ganska tuffa nedklättringen öster 

om ravinen, på slutet med hjälp av rep, så kommer du ner 

till Valdemarsgrottan och Valdemarsväggarna, där det 

finns klättring av alla olika svårighetsgrader, från enkelt 

(svårighetsgrad 3) till mycket svår (7).

Jag tog mig ner till Valdemarsgrottan en tidig vårdag 

i februari, eftersom den ligger inom fågelskyddsområde 

med tillträdesförbud 1 mars – 15 juli. Här i den djupa 

grottan påstås både skolklasser och scouter ha övernat-

tat. Och det kan jag väl förstå. Utsikten ut mot havet från 

grottans öppning är magnifik, på grottans golv finns ett 

tjockt lager av gamla torra och, lustigt nog, mjuka boklöv 

och bara en bit bort sipprar det kristallklara vattnet från 

vattenfallet vidare mellan strandens stenar på sin väg 

mot havet. Att kupa handen i bäcken och dricka sitt vat-

ten med utsikt över Skälderviken är oslagbart.

Nog finns det mål och mening i klättringen, men det är 

vägen som är mödan värd, som Karin Boye skulle ha sagt. g Valdemarsgrottan.

 

Kakboden
Storgatan 20, Höganäs
042-34 11 07 www.kakhuset.se

Ni hittar oss på hamnplanen i Mölle  
alla dagar i sommar mellan kl. 08.00 –10.00.
Nybakade bröd, frukostbullar, fikabröd och kakor från vårt eget bageri.
Hoppas att vi ses!Välkomna!
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Valdemarsgrottan.

Skeppet • Nyhamnsläge 
Öppet alla dagar 08–21

Tack för en bra sommar
Välkomna i höstBeatrice och Johannes 

med personal

Välkommen  
in till oss! 

Följ oss på Facebook och  
Instagram: ICA Nära Skeppet



Från Kullabergsvägen syns det inte 

mycket av Ingrids trädgård. En pro-

menad på den kommunala marken 

ovanför huset ger bara en glimt av 

anläggningen. Ja, det är en anläggning – en 

väl genomtänkt helhet både innanför häcken 

mot vägen och uppe i branten på baksidan. 

Och ett besök ger full inblick. 

Vi möts av trädpion, hortensia, iris, busk-

magnolia, julrosor och en vit klematis, alla 

i väntan på den riktiga vårvärmen. Så här i 

slutet av april är förväntningarna stora på 

grönskans och blommornas återkomst. 

INGRID OCH HENNES Anders flyttade till huset 

1995. Då fanns ingenting värt att kalla träd-

gård. ”Ett hus med potential” som det heter 

i mäklarannonserna. Intresset för trädgård 

och natur fick nu en riktig utmaning. 

På frågan ”vad innebär det att ha gröna fing-

rar?” svarar Ingrid ”ett brinnande intresse, 

nyfikenheten på att driva upp frön och följa 

växternas utveckling så klart, men också att 

gilla det rena hantverket - så, planera, dela, 

flytta om, vattna, rensa…”. Och njuta av natu-

rens förunderliga skönhet i stort och smått. 

Ingrids trädgård präglas av rik variation. 

Här har hon planerat för olika säsonger, 

färger, utseenden, höjd och storlek. Med trap-

por och murverk har hon gjort den branta 

slänten på baksidan till en terrasserad, dra-

matisk sluttning. Den översta delen är nästa 

stora projekt. Visionen är ett orangeri, en 

vinterträdgård för nya vackra och spännande 

växter.  Här ska det gjutas, bäras sten, fraktas 

jord … Och det är en lika stimulerande del 

av skapandet som att så och plantera, tycker 

Ingrid. 

På göra-listan finns också att driva upp den 

fridlysta snöklockan, med sina vita hängan-

de klockor med gulgröna kantfläckar. Stort 

som smått – allt är lika intressant. 

 Den egna brunnen möjliggör den bevatt-

ning som krävs för denna blomsterprakt. 

Yucca-palmen, mitt i en sluttning, kräver 

sina litrar för att trivas och rent av blomma 

med sina gräddvita klockor tidigt på försom-

maren. Inte varje år kanske, men så mycket 

större glädje när det väl sker. 

Det finns säkert många intressanta företeelser i Mölle 
som man inte har en aning om, förrän man av en till-
fällighet råkar komma tillräckligt nära för att upptäcka 
dem.  Jag fick tips om en alldeles unik trädgård, som i  
all ödmjukhet döljer sig bakom häck och hus. 
TEXT: Ingemar Löfgren  FOTO: Mats Ekberg

En oas man 
knappast ser
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”Ingrids träd-
gård präglas av 
rik variation. 
Här har hon 
planerat för 
olika säsonger, 
färger, utseen-
den, höjd och 
storlek.” 

Julros.



MED NATUREN OCH trädgården som en del av det 

dagliga livet, hur klarar man vintern, undrar jag? 

Ingrid stickar och syr, men längtan efter våren, 

knopparna, ljuset och trädgårdsarbetet  är stark. 

Lite mera vår och sommar, lite mindre höst och 

vinter önskar hon. Vi är många som skriver under 

en sådan hemställan. Ingrid framstår som en lugn, 

reflekterande, lågmäld person. Hon har dock en 

sida av ”wild & crazy”, säger hon. Trädgården är 

en spegling av denna dualism: natur och trädgård 

tillsammans, det vilda förenat med det odlade, det 

karga som kontrast till det frodiga. 

Det vore intressant att göra ett återbesök när allt 

står i full blom. g
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Röd taklök och gul mahonia.

Trappor och murverk gör den branta slänten på baksidan till en terrasserad, dramatisk sluttning.
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Människan har i alla tider flyttat runt. 

Letat efter bättre boplatser, bättre 

jaktmarker, bättre odlingsförut-

sättningar. Idag mer än någonsin. 

Under sina vandringar har hon tagit med sig frön 

och plantor av de växter som hon känt till för att 

kunna föda familj och medmänniskor. Dessa växter 

har ibland fungerat bra och ibland sämre på de 

nya platserna. Ibland har skälet till valet av växt 

varit nostalgiskt och känslomässigt – som Kristinas 

Astrakan-kärnor i Wilhelm Mobergs Utvandrarna. 

I modernare tider har fokus även legat på växters 

skönhet. Man ser en vacker blomma eller ett stiligt 

träd på resa i fjärran land och vill ta hem det vackra 

till sin egen plats på jorden. Men det är inte alltid 

särskilt lyckat för den omgivande naturen och 

ibland kan det till och med ha förödande konse-

kvenser. Växter som hålls i schack av sin egen 

naturliga ursprungsmiljö kan på andra platser, dvs 

i andra flora- och faunaomgivningar förvandlas till 

marodörer. Detta kompliceras även av att nytill-

komna växter under några år eller några decennier 

kan bete sig ganska beskedligt bara för att när 

deras antal ökat till en viss mängd – explodera. 

Ovanpå detta tillkommer att nytillkomna i växter 

i ett område kan ha förefallit ganska beskedliga – 

tills klimatförändringar ger dem nya möjlighet att 

ta över livsrummet från inhemska växter.

Mycket farlig, farlig eller bara dålig?
I detta sammanhang pratar man om främmande 

invasiva arter och denna text kommer att handla 

om de främmande invasiva växter som finns i vårt 

närområde och vad vi kan göra för försvåra och 

förhindra deras spridning. I förra numret av Mölle-

kuriren beskrev jag hur parkslide växer och vad 

man kan göra för att hindra dess framfart. Parks-

lide sprider sig med rotutlöpare och via växtdelar 

som inte tagits om hand på rätt sätt. Tack och lov 

frösår den sig inte i Sverige (än). Men det är det 

många andra invasiva växter som gör och med rätt 

metoder går det då lättare att bromsa spridningen 

av dem. Den biologiska mångfalden är idag hotad 

på många sätt av oss människor – det finns dock 

ganska enkla åtgärder man kan vidta på hemma-

plan för att göra livet lättare för lokala insekter 

och växter – ja kanske t o m förhindra utrotning av 

arter som hört hemma här i tusentals år.

Invasiva växter kan delas in i tre grupper: 

1) de som är förbjudna i EU

2) de som är på förslag att förbjudas i Sverige

3)  de som utgör en potentiell risk i och utanför 

våra trädgårdar

ENLIGT FOR.SE (Fritidsodlingens riksorganisation) 

innebär EU-förordning 1143/2014 ”att det är för-

bjudet att importera, sälja, odla, föda upp, trans-

portera, använda, byta, släppa ut i naturen eller 

hålla  levande exemplar av de listade arterna som 

i dagsläget uppgår till 66 arter, 30 djurarter och 36 

växtarter.”

På illustrationen här intill syns förutom parkslide 

även jätteloka som båda tillhör grupp 1. Jättelokan 

är en växt som tidigt kom i fokus och till allmän-

hetens kännedom i Sverige som invasiv och som 

Höganäs kommun anser sig fått bra bukt med. På 

listan över förbjudna växter finns även jättebalsam-

bin och gul skunkkalla som syns på bilden. Andra 

 förbjudna växter är gudaträd, japansk humle, 

sidenört och tromsöloka

Naturvårdsverket är i färd med att sammanställa 

en nationell lista på växter som utgör ett hot mot vår 

svenska flora och fauna. Sedan tidigare har man ock-

så tagit fram en film om hur man känner igen och be-

kämpar jätteloka: https://youtu.be/GxNUOrFfKO0.  

Det kan vara bra att veta att jätteloka inte är en 

Invasiva växter och 
biologisk mångfald
TEXT: Petruska Rogmark

”Man ser en vacker blomma eller 
ett stiligt träd på resa i fjärran land 
och vill ta hem det vackra till sin 
egen plats på jorden. Men det är 
inte alltid särskilt lyckat för den 
omgivande naturen.”
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perenn utan en hapaxant, vilket innebär att den 

endast blommar en gång. Det betyder att om man 

väntar tills den blommat över och sedan tar bort 

och bränner frukterna innan de är mogna så dör 

hela plantan därefter.

På illustrationen syns vresrosen som är så 

omtyckt av många. Den är vacker, doftar fint och 

kan bilda ogenomträngliga häckliknande snår som 

håller oönskade gäster borta från tomten. Men den 

har stark förmåga att sprida sig och i strandmiljöer 

tränger den ut strandråg och och andra inhemska 

arter – inklusive människor som inte kan komma åt 

stränderna på sina håll. 

BLOMSTERLUPIN ÄR EN annan vacker och omtyckt 

växt som tyvärr fått ovälkommet fäste i Sveri-

ge. Den trivs på magra sandiga marker som tex 

vägrenar. Där konkurrerar den ut våra inhemska 

ängsväxter och inhemska insektsarter som i vissa 

fall är helt beroende av specifika ängsväxter. 

Förutom blomsterlupin och vresros kan även 

kandensiskt gullris, kaukasiskt fetblad, sibiriskt 

fetblad, spärroxbär, och strandkotula hamna på den 

svenska listan över växter som kan förbjudas.

Den tredje klassificeringen handlar om invasiva 

främmande växter som utgör en potentiell risk 

när de sprider sig ut i naturen från trädgårdar i 

 Sverige och våra grannländer. Växter att ha koll på 

är bergtall, blekbalsamin, glanshägg, palsternacka, 

parksallat, silverarv, tysklönn och vintergröna. 

Tysklönn bekämpas idag av länsstyrelsen på olika 

ställen på Kullaberg liksom vresros, jättebalsamin, 

parksallat och parkslide.

Så vad kan jag som privatperson göra?
Här beskrivs utseende och bekämpningsmetoder för 

några av de invasiva främmande växter som jag sett 

i Mölle med omnejd.

Blomsterlupin, Lupinus polyphyllus. Kallas 

ibland även för vildlupin. Har ett kraftigt invasivt 

växtsätt och förändrar jordmånen genom att binda 

kväve vilket är till stor nackdel för våra svenska 

ängsväxter. Sprider sig genom frön och rötter. Frön 

kan vila i marken i upp till 70 år. Förekommer bl a 

Illustrationer: Lizzie Harper/FritidsOdlingens Riksorganisation
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”Förpacka och släng 
växtdelarna som 
brännnbara sopor 
eller lämna till sop-
central som tar emot 
invasiva växter.”

på skansarna på Norra Strandvägen. 

Kan förväxlas med regnbågslupin 

(Lupinus x regalis) som har en mer 

grenig stjälk med fler  blomställningar 

och med den mer sällsynta arten 

sandlupin (Lupinus nootkatensis). 

Bekämpning: Småplantor kan grävas 

upp individuellt. Stora bestånd bör 

klippas ner innan de sätter frö. Med 

andra ord så är det en bra insats att 

plocka blommorna och njuta av dem 

och sedan se till att fröställningarna 

hamnar i brännbara sopor. Läs mer 

här: https://for.se/forbjudna-inom- 

sverige/blomsterlupin/ 

VRESROS, ROSA RUGOSA. Kan vara vit 

till mörkt rosa och doftar mycket gott. 

Sprider sig med rejäla rotskott men 

även med hjälp av sina sina orange- 

färgade nypon som uppskattas av 

fåglar. Förekommer frekvent på våra 

stränder och på fäladen.

Bekämpning: Mycket svår att bekämpa 

i Mölle eftersom rötterna når långt ner 

i klippskrevor där man inte kommer 

åt dem. På sandstränder kan de ibland 

grävas bort men alla rötter måste 

tas om hand. Klipp bort utblommade 

blommor innan de bildar nypon och för-

packa och släng växtdelar som bränn-

bara sopor eller lämna till sopcentral 

som tar emot invasiva växter. Får ej 

komposteras. Läs mer här: https://for.

se/forbjudna-inom-sverige/vresros/ 

PARKSALLAT, ACTUCA MACROPHYLLA ssp. 

uralensis. En perenn med stora gröna 

bladrosetter, stort rotsystem och blå 

blommor på höga stänglar i slutet av 

sommaren. Påminner om cikoria. En 

importerad trädgårdsväxt som snabbt 

blivit ett ogräs som sprider sig utanför 

våra trädgårdar. Liksom många invasiva 

växter sprider den sig både med rot-

utlöpare och maskrosliknande frön och 

bildar täta bestånd. Den är ännu inte 

listad som invasiv men anses vara en 

potentiell risk. Förekommer i skuggiga 

och halvskuggiga lägen nära Solviken.

Bekämpning: Se till att klippa bort 

blomställningar innan de går i frö. I 

gräsmatta kan parksallat tröttas ut 

med hjälp av gräsklippare. I rabatter 

kan ihärdig rensning fungera. Var för-

siktig med att flytta andra växter som 

växer i närheten av parksallat – det 

är lätt att det följer med rotdelar. På 

stora bestånd kan man lägga markduk 

som får ligga kvar i flera år. Lägg inget 

växtmaterial på komposten utan för-

packa och släng det som brännnbara 

sopor eller lämna till sopcentral som 

tar emot invasiva växter. Läs mer här: 

https://for.se/vaxter-som-ar-en-poten-

tiell-risk/parksallat/

KANADENSISKT GULLRIS, SOLIDAGO 
 canadensis. Blommar med gula blom-

vippor under sensommaren och blir 

100 –150 cm hög. De maskrosliknande 

fröna sprids med vinden och även 

rötterna bidrar till att det bildas stora 

bestånd som konkurrerar ur inhemska 
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växter. Pollineringen sker på inhem-

ska växters bekostnad. Kan förväxlas 

med höstgullris, (Solidago gigantea) 

som är mer storväxt och har större 

blomkorgar som sitter tätare. Kana-

densiskt gullris kan också förväxlas 

med gullris, (Solidago virgaurea) som 

förekommer i hela landet men det är 

mindre, har något bredare blad och 

enklare blomställning. 

Bekämpning: Slå dvs klipp ner hela 

växten maj – augusti. Förpacka och 

släng växtdelarna som brännnbara 

sopor eller lämna till sopcentral som tar 

emot invasiva växter. Får ej komposte-

ras. Läs mer här: https://for.se/forbjud-

na-inom-sverige/kanadensiskt-gullris/ 

I ETT SAMTAL jag haft med kommun-

ekolog Richard Åkesson nämndes ytter-

ligare två problematiska växter i vårt 

närområde som jag ofta ser under mina 

promenader. Båda är klätterväxter och 

har enligt Artdatabanken hög risk för 

invasivitet. Den ena är skogsklematis 

(Clematis vitalba) som har kommit hit 

från södra Europa och frösår sig rikligt. 

Den bildar enorma snår som kväver 

stora träd både i byn och på Kullaberg. 

Den andra växten Richard Åkesson 

nämnde är klättervildvinet (Parthe-

nocissus quinquefolia) som rodnar så 

vackert på hösten. Kommunen ser den 

som ett problem i byn och på Kulla-

berg där den kväver träd och buskar. 

En viktig aktör och informatör i frå-

gan är FOR som är en paraplyorganisa-

tion för över 20 svenska organisationer 

för fritidsodlare. Dessa har gemensamt 

stor insyn i vilken ond cirkel den mins-

kande biologiska mångafalden utgör 

eftersom invasiva växter med tiden har 

lättare för att etablera och sprida sig i 

takt med att den inhemska floran och 

faunan minskar.

FOR INGÅR SEDAN 2021 i ett nordiskt 

samarbete för att sprida kunskap om 

invasiva växter. Handel med dessa 

växter, hantering av växtmaterial och 

växter som rymmer från våra trädgår-

dar är enligt FOR några av de vanli-

gaste skälen till medveten och omed-

veten spridning av invasiva växter. 

Därför är projektet och dess mål om 

att öka kunskapen om växterna, hur 

de sprids, hur de ska hanteras och hur 

de påverkar den biologiska mångfal-

den så oerhört viktigt. Läs mer här: 

https://for.se/nordiskt-samarbete/ 

Finns det ingen lag  
mot invasiva växter?
Men varför slutar man inte sälja 

många av dessa växter i plantskolor-

na undrar jag och ringer upp Cajza 

Eriksson, naturskyddshandläggare 

på Länsstyrelsen Skåne. Lagstiftning 

tar tid menar Cajza Eriksson. ”Vi 

kan inte stoppa försäljning i nuläget, 

vi kan bara jobba med att informera 

plantskolor och konsumenter. Konsu-

menterna är viktigast för om de slutar 

handla vissa växter så slutar plantsko-

lorna ta in dem.” 

När kommer lagstiftningen då und-

rar jag avslutningsvis. ”Naturvårds-

verket ska ta fram en nationell för-

budslista – den kommer kanske sent 

i år och eventuellt kommer den bara 

att ställa krav på att man förhindrar 

spridning.” svarar Cajza Eriksson.  

”Det är länsstyrelsens inställning att 

invasiva växter med allvarlig, hög och 

potentiellt hög risk ska sluta säljas och 

planteras men i väntan på att lagstift-

ningen kommer ikapp vill vi verkligen 

uppmuntra allmänheten till eftertanke 

vid växtval och hantering och att man 

försöker hitta alternativ.”

JAG TITTAR BEKYMRAT på min vackra 

vita Rosa rugosa ”Blanc Double de 

Coubert” som trivs så bra norr om 

huset. Hon visar inga tendenser att 

rymma och jag klipper alltid av alla 

nyponkart. Tack och lov är hon en 

förädlad variant och ska därmed inte 

utgör någon risk men jag håller ett 

öga på henne ändå. Samtidigt hoppas 

jag att andra Möllebor ska bli upp-

märksamma på hur t ex parksallaten 

sprider sig till angränsande trädgår-

dar och naturen runt omkring ... 

Eget ansvar för vårt fortbestånd…
Med andra ord är det upp till oss med 

trädgård, tomt och mark att vara 

mycket uppmärksamma på vilka 

växter vi har och hur de beter sig. 

Något som tidigare var en förtjusande 

marktäckare (vintergröna, Vinca mi-

nor) eller ett ståtlig buskage (parkslide, 

Fallopia japonica eller Reynoutria 

japonica) eller en vacker solitär (kana-

densiskt gullris, Solidago canadensis 

och höstgullris Solidago gigantea) 

kan vara på väg att breda ut sig eller 

rymma ut i  naturen på ett sätt som vi 

inte längre kan kontrollera. Då sätter 

vi våra inhemska växters och insekters 

liv på spel – och kanske i förlängningen 

våra egna. g

 

Klättervildvin.

Skogsklematis. 
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Vill du veta mer?
https://for.se/invasiva-frammande- 
vaxter/

https://www.naturvardsverket.
se/vagledning-och-stod/invasiva- 
frammande-arter/ 

https://www.lansstyrelsen.
se/ skane/natur-och-landsbygd/ 
invasiva-frammande-arter.html 
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Det var i början av 1971, då vi hade byggt vårt 

hus på Högkullsvägen, som den första fågeln, 

en grönfink, förolyckades då den blev jagad 

av en sparvhök och flög rakt in i ett fönster. 

Sorgligt. Vad skulle vi göra?

Det fanns tre alternativ: Kasta den bland soporna. 

 Begrava den på tomten eller anlita en konservator. Valet 

var inte så svårt, det blev det sista alternativet. Det svåra 

var att hitta en konservator, grönfinken skickade vi till 

Lund, men sedan blev det en konservator i Helsingborg, 

som vi höll sysselsatt i många år.

Det var inte alla olyckor som slutade illa. Många fåglar 

räddade vi genom att ta upp dem i handen och hålla dem 

varma tills de kvicknade till. För att minimera olyckorna 

satte vi rovfågelsdekaler på fönstren och persiennerna 

hjälpte fåglarna att undvika kollisioner med fönstren.

Samlingen blev större och större, då vi även köpte några 

Ett liv  
bland 
fåglar

Christina Oebius kontaktade Maivi Persson för att få veta mer om Maivi 
och hennes samling av fåglar. Hur kommer det sig att Maivi och hennes 
make började att ta tillvara på de förolyckade fåglarna? Följ med Maivi 
och  Christina. Här kommer Maivis berättelse.
TEXT: Maivi Persson BILD: Christina Oebius

Maivi i samtal med ornitologen Lars Göthe Nilsson.

Maivi Persson och den stiliga korpen.

fåglar från konservatorns egen utställning, men 80 % är från 

Högkullsvägen. 

Då min man var lärare kom det ibland också något bidrag från 

eleverna. En bekant i Nyhamnsläge ringde och sa att en blå fågel 

låg död i rabatten och undrade om vi ville ha den. Denna blå 

fågel, som var en blåhake, kan nu ses i min donerade samling.

JAG BLEV ENSAM 2019 och fick en del att tänka på, vem ska ha 

vår fina samling? Att sälja var inte ett av alternativen. Då väck-

tes tanken på att donera samlingen. Till vem? 

Som jag tidigare nämnt var min man lärare så en skola var 

ett naturligt val. En skola tog hand om en del. Men de andra? 

Det bästa alternativet jag kom på var att kontakta naturum 

Kullaberg och så blev det. Naturums tema den 12 mars i år var 

”Fåglar i vår närhet”.  Mina donerade och utlånade småfåglar 

stod i fokus för detta event. 

Det känns bra och rätt att dela med sig. Nu kan besökarna 



FREDAGEN DEN 8 APRIL möts vi, Maivi och jag, på par-

keringen uppe på Kullaberg för ett gemensamt besök 

på  naturum. Båda tycker vi om att studera fåglar och 

att  skriva, upptäcker vi. Överens är vi också om att en 

promenad med chans till fågelskådning är ett bra sätt att 

skingra tunga tankar. 

I ett utklipp av Tomas Bannerhed uttrycks detta väl: 

”Kanske har fågelmöten och skrivande mera gemensamt 

än man tänker sig: nåden att få gå upp i nuet och slippa sig 

själv en stund, bli del av något större – och stimulansen i 

att försöka fånga det där ögonblicket som när som helst 

kan gå förlorat, aldrig mer komma åter.”

PÅ PLATS I naturum finns också Helen Thorn  Jönsson, 

 naturvägledare och Lars Göte Nilsson, ornitolog. 

 Placerade bakom en fönsterruta i väggen finns på hyllor 

en stor mängd fåglar. De är skyddade där, som Maivi 

önskat. När de belyses blir det ett härligt djup i tavlan, 

fåglarna framträder och kommer till sin rätt.

Det finns många fina fåglar bakom glaset: den intel-

ligenta korpen, den långnäbbade morkullan, den lilla 

kungsfågeln, den vackra rödstjärten, den stiliga blå-

haken med flera. Ett domherrepar är placerat utanför 

fönstret.

Helen berättar att just blåhaken är väldigt sällsynt 

i dessa trakter. Det är en fågel med en färgsprakande 

fjäderdräkt liksom steglitsen och gröngölingen, som 

också finns här, alla sins emellan väldigt olika fåglar. 

En del är mer oansenliga men vackra ändå, till exempel 

gök tytan och järnsparven. De flesta finns i grannskapet, 

hörs ibland men är inte alldeles enkla att få syn på.

UPPE PÅ ETT skåp samsas en kungsörn med en del större 

fåglar. Några av dem har också funnits hemma hos Maivi 

och Bert, till exempel tornfalken, sparvhöken, hägern 

och tofsvipan. Pilgrimsfalken finns på plats, en fågel som 

under en lång period haft stora problem med reproduktio-

nen. Det finns en bevarandeplan och på Kullaberg finns 

skyddade häckningsplatser för denna kraftfulla fågel.

Tipspromenader bidrar till kunskap. En del utgår från 

naturum som förutom denna fina fågelsamling har en ak-

variedel, som snart ska återinvigas. Allt i syfte att väcka 

intresse och kanske inspirera till fler egna naturpromena-

der. Det är en fin möjlighet att på nära håll kunna betrak-

ta de varelser som finns i grannskapet men som kan vara 

svåra att upptäcka. g

TEXT: Christina Oebius 

Mötet med Maivi 
och fåglarna

studera fåglarna på mycket nära håll. Jag har besökt 

naturum ett antal gånger och ser hur intressant ut-

ställningen har blivit.

MIN MAN OCH jag var intresserade av flora och fauna 

och därav vårt fågelintresse. Jag har inte direkt någon 

favoritfågel. Jo, kanske rödhaken och koltrasten för sin 

sång, alla har sitt egenvärde. Jag har haft en dröm att 

få se sommargyllingen, en adult hane. Maken och jag 

gjorde ett par försök på golfbanan vid Värdshuset för 

många år sedan, närmare bestämt 1999. Vi hörde den 

men såg den aldrig. Min dröm lever fortfarande.

Det har blivit många kilo solrosfrön (numera skalade 

sådana) och jordnötter genom åren och jag fortsätter 

med det. Genom köksfönstret har jag den bästa TV:n, 

alltid många fåglar som får dela med sig av maten till 

ekorrarna. 

Så välkomna upp till naturum. g
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Hus i Mölle

Så beskrev provinsialläkaren Harald Sörman 

tillståndet i Mölle 1906. Han ansåg ändå att beting-

elserna för goda sanitära förhållanden fanns. Mölle 

var på god väg att bli en populär turistort. Varje 

år tog Mölle emot cirka 1000 besökare. Sörman och de mer 

progressiva invånarna i Mölle menade att alla dessa brister 

skulle kunna tas om hand om Mölle blev municipalort. Det 

skulle ge befogenheter att systematiskt förbättra standar-

den i byn. Samtidigt pågick diskussioner om att anlägga 

järnväg till Mölle. 

Anders Mölleryd har beskrivit processen fram till över-

gången till municipalsamhälle. Det var hårda strider men 

hösten 1907 tog regeringen beslutet att Mölles status skulle 

vara municipalsamhälle. Mölle hade då 620 invånare, 158 

 boningshus, ett missionshus och ett varmbadhus. Hygien 

och boendestandard kunde nu utvecklas. Samtidigt var det 

en storartad utveckling av turismen med kallbadhus på 

piren.

Det lilla varmbadhuset på Norra Strandvägen i Mölle 

var säkert en tillflykt för alla de Möllebor som inte hade 

Badhus i Mölle  
– både renlighet och nöje

Hur var det med renligheten i Mölle när husen var små och man fick  hämta 
vatten ur brunnen i närheten?  Brunnarna var bristfälliga, det fanns inga 
allmänna kloaker, latrinkärlens placering var otillfredsställande och det 
var brist på sopkärl. Dessutom hade byns svinhållning stora brister.
TEXT: Christina Ullenius FOTO: Äldre bilder ur Hans Otto Pyks samlingar

Varmbadhuset  
i ursprungligt skick.
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varmvattenkran eller badrum. Det utvecklades med tiden 

och kunde erbjuda salta, varma bad. Tångruskor hämtades 

direkt ur havet. Fru Molin skrubbade den som så önskade. 

FRÖKEN FLENSBURG, som arbetade vid posten i Höganäs, 

kom med tåget till Mölle för att bada i varmbadhuset. Det 

fanns sommargäster som kom till Mölle enkom för nöjet 

att få  besöka varmbadhuset. Sommargästerna hade också 

möjligheten till kallbad i badhuset på piren i hamnen. Varm-

badhusets betydelse som renlighetsinrättning minskade 

så småningom men det dröjde länge innan badrum var en 

självklarhet. 1956 hade varmbadhuset förfallit och det blev 

diskussion om nedläggning, att stänga eller sälja badhuset.

Detta blev startskottet för kvinnorna i Mölle att organisera 

sig och rädda badhuset. Mölle Kvinnoförening bildades 1956. 

Med hjälp av mycket frivilligt arbete och insamlade pengar 

fick badhuset nytt tak och moderniserad inredning tack 

vare kvinnornas stora insatser. Badhuset var räddat och det 

fanns också pengar till driften de närmaste åren. Någon gång 

under 1960-talet, när de flesta bybor hade installerat varm-

vatten och moderna bekvämligheter, stängdes badhuset. 

Huset lever vidare på Norra Strandvägen som privatbostad.

Varmbadhuset har fått nytt liv 
efter Kvinnoföreningens insatser.

Varmbadhuset 2022 efter 
 förvandling till bostadshus. 

Varmbadhuset säljs för att bli privatbostad år 1970. 

Julorkanen 1902.
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För dem som sökte kallbad hade ett kallbadhus uppförts på 

piren i slutet av 1800-talet när den nya piren var klar. Det 

sveptes bort i den stora julorkanen 1902.

Under den tidigare delen av 1900-talet kunde Möllebor och 

turister åter njuta kallbad från ett badhus som var placerat på 

havssidan av piren. En kort tid fanns till och med två kallbad-

hus. Kallbadhuset hade herr- och damavdelning och bastu. 

HÖGANÄS

VÄLKOMMEN TILL 
COLORAMA HÄS, 
BRÄNNERIGATAN 19 / TEL. 
042-34 10 20 / 
JONAS.HOGANAS@COLORA
MA.SE / VARDAGAR 7.30–18, 
LÖRDAGAR 10–14.

Vad drömmer 
du om?

Boka en av våra 
inredningsexperter!

Har du en vision som du inte riktigt vet hur du ska 
 förverkliga? Våra inredningsexperter hjälper dig att 
kombinera färger och material på både väggar, golv 
och textilier så att du kan känna dig riktigt hemma.

Just nu KOSTNADSFRITT om du är,  
eller blir medlem i mittColorama!
Lina Fredlund som är en utbildad och duktig 
inrednings expert hjälper dig att hitta rätt när det 
 kommer till tapeter, kulörer och  inredning. Boka tid 
per telefon eller direkt med oss i butiken i Höganäs. 

HÖGANÄS

VÄLKOMMEN TILL 
COLORAMA HÄS, 
BRÄNNERIGATAN 19 / TEL. 
042-34 10 20 / 
JONAS.HOGANAS@COLORA
MA.SE / VARDAGAR 7.30–18, 
LÖRDAGAR 10–14.

Vad drömmer 
du om?

Boka en av våra 
inredningsexperter!

VÄLKOMMEN TILL COLORAMA HÖGANÄS, BRÄNNERIGATAN 19 
TEL. 042-34 10 20 / JONAS.HOGANAS@COLORAMA.SE   
VARDAGAR 7.30–18, LÖRDAGAR 10–14
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1914 KOM Beata Holmberg till Mölle och bosatte sig i det 

som blev Baderskans hus. Hon anställdes som bader-

ska vid det då nya kallbadhuset. Hon var känd som en 

skicklig baderska. 

Vinterstormarna var aldrig nådiga, badhusen fick 

stora skador men hotellen lär ha ombesörjt att de var 

på plats till turistsäsongen. Det sista kallbadhuset för-

stördes under den svåra isvintern 1942. Därmed tycks 

såväl sommargäster som Möllebor vara hänvisade till 

Fågelviken och Solviken för sina kallbad.

Ofta kommer återigen önskemål om ett kallbadhus i 

Mölle på tal. Utsidan av piren är skyddad av Ören, men 

är säkert inte ett attraktivt läge eftersom det är ganska 

grunt där. Kanske en mobil bastu någonstans är lättare 

att realisera. Den som lever får se. g

Badsugna turister flockas  
vid kallbadhuset på piren.

Vill du veta mer ...
... om badlivet i början av 1900-talet? Se filmen Badlif vid 
Mölle 1911 i filmarkivet.se. 
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Per Thorn 
Christina Twengström 
Christina Ullenius 
Christer Wallentin 
Gunnar Wallentin 

Annonsörer
Bengtssons Optik 
Colorama 
FemtioFemPlus 
Friskis&Svettis 
Get Cut • Ulrika Sandin 
Grand Hôtel 
Hotel Kullaberg 
Höganäs Bokhandel 
Höganäs Specialsnickeri 
Höganäs Tandläkargrupp 

ICA Nära Skeppet 
Johan Nilsson • Entreprenad 
Kerstin Tillberg • Konstkeramiker 
Kitchen House 
Kristoffers Byggtjänst 
Lilla Förlaget i Mölle 
Lindes Bilverkstad 
Länsbergs • Fastighetsmäklare 
Maritas blomsterglädje 
Mölle Krukmakeri & Café 
Nordstrand • Tandläkare 
Ost & Delibaren 
Pensionat Strandgården 
Ransvik Havsveranda 
Retro 
Spinola • Trädgård & anläggning 
Tapet & Färglagret

 2 Fritt för det vilda på Vidåsa

 6 Innehåll • Medverkande •  Annonsörer

 7 Upptakt • I det här numret

 8 Möllehorisont

24 Mycket har hänt i Vattenmöllan under 2020

26 En liten rosbetraktelse – nedtecknad i min trädgård

28 Peder Severin Krøyer – Skagenmålaren som hade en 
 nära koppling till Arild och Kullen

34 Möten mellan Medelhavet, Mårbacka, Mölle

38 Var är alla kor?

40 Recension • Storverk om Kullabygdens landskap  
 och färdmedel

42 Christina Nauclér målar växter  
 sedan 20 år

46 Jöns – en frälsningssoldat,  
 Andra delen

54 Debatt • Äntligen är den för- 
 färliga sommaren över

55 Föreningssidan

Byföreningens månadsbrev
Mejla till info@molle.se så 
sätter vi upp dig på listan över 
mottagare.



Möllekuriren på webben
Gå till molle.se och klicka på  
Möllekuriren/Tidigare nummer. 
Där lägger vi ut tidningen med ett 
nummers fördröjning.

Omslagsbilden tog Bengt Nilsson 
när en flock unga storkar gästa-
de Mölle. 

Byföreningens  grupp på  
Facebook fick en flygande 
start, och antalet medlem-

mar fortsätter att öka. Vill du vara med? 
Gå till facebook.com och sök sedan på 
Mölle By- och Kulturförening.

Framsidan Monica Bengtson foto-
graferad i sin trädgård på Vidåsa i 
början av juni när blomningen var 
som vackrast. Foto Christer Wallentin

– Alla effekter av pandemin har 
inte varit av ondo. Man har upptäckt 
att det går att träffas och umgås på 
en enklare nivå

Christina Twengström
sidan 20

E-post: 
sofia@spinola.se
Telefon: 
073-367 79 97

Kallbadhuset på piren, ångbåten kommer med turisterna.
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Tävling! 
Ta chansen – vinn en fika 
för två på Krukmakeriet!
Känner du till husens namn? Innan Mölle fick gatunamn hade 
alla husen ett eget namn, för att brevbäraren och  andra  besökare 
skulle hitta rätt. Flera av husen har kvar sina  originalnamn på 
husväggen som minne av den tiden.   
 Ta en promenad i byn och leta efter dessa husnamn, skriv ner 
korrekt adress och skicka in ditt svar till info@molle.se eller 
lägg en lapp med dina svar, ditt namn och adress i  byföreningens 
brevlåda vid Stationshuset. 

Sista inlämningsdag är den 10 juli.

1

5 6 7

8

3

2

4
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Historien om  
Taket i stora  
matsalen på  
Grand Hotel  

Många av oss har varit på Grand i Mölle på fest eller  kanske 
på byföreningens sommarmöten. Men hur många har lagt 
märke till taket i stora matsalen och kanske  funderat på 
 motivet, vem som målat det eller hur det hamnat där.
TEXT: Birgitta Hansson  BILD: Olof Wennerström



Före jul var jag på Pensionärs-

föreningens jultallrik som 

serverades i stora matsalen. 

Solen strålade, maten var god 

och vi satt och småpratade när bords-

grannen  frågade mig om Möllekuriren 

hade berättat historien om hur taket 

hamnat här. Inte såvitt jag visste och i alla 

fall inte under de senaste 10 åren. Vi lyfte 

alla blicken mot det fantastiska mörka 

taket fullt med sjöjungfrur, fiskar och alle-

handa andra havsdjur och kanske blev det 

första  gången vi riktigt såg, i bemärkelsen 

 betraktade och begrundade, taket.  

Vi ropade på Eva Dahlberg och bad 

 henne berätta historien om hur det kom-

mit dit. 

UNDER 1930-TALET HADE bland annat två 

kvinnliga konstnärer Dagmar Lodén och 

Gunilla Clason Carlqvist från Stockholm 

i flera år varit gäster på Strand Hotel i 

Båstad. Som konstnärer hade de ibland 

ont om pengar så ett år fick de i stället 

måla taket som ersättning för vistelsen. 

Det blev ett motiv från havet med fiskar, 

sjöjungfrur och andra havsdjur. (Eva hade 

glömt deras namn men i Erik Magnusson 

och Frederic Täckströms bok Här har vi 

det ljufveligt hittade jag namnen.)

EVAS FAR ARNE Dahlberg hade arrenderat 

och drivit Strand i Båstad. Men 1963 eta-

blerade han sig i stället i Mölle och köpte 

Grand Hotel och bytte tillnamn från Grand 

Hotel Ahlbäck till Dahlberg. En dag fick 

han reda på att hans gamla hotell skulle 

rivas. Och kom ihåg taket. Så 1967 köpte 

han det nermonterade taket och tog det till 

Mölle. Där blev det liggande i krypgrun-

den under Grand i många år. Det fanns 

inget bra utrymme att montera det. Många 

år därefter skulle hotellet renoveras och 
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bland annat ändra inriktning från dansställe och 

diskotek. Man fräschade upp lokalen ut mot havet 

och där skulle finrestaurangen Grand Maritim 

finnas. Här passade äntligen taket som låg i källa-

ren och Arne Dahlberg beslöt sätta upp det.

Det var som att lägga ett jättepussel med alla 

plankorna kommer Eva ihåg men till slut hade 

man lyckats återskapa det i all sin prakt. Nu pry-

der det innertaket i stora matsalen. Så nästa gång 

du besöker Grand, passa på att lyfta blicken från 

den strålande utsikten ut över sundet och njut av 

det vackra taket. Och tänk vilken tur att det räd-

dades till eftervärlden av Evas föräldrar. g

”Nästa gång du besöker 
Grand, passa på att lyfta 
blicken från den strålande 
utsikten ut över sundet och 
njut av det vackra taket.”

En fjäril har smugit sig in i konkurrens med havsdjuren.
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Processen startade när gods-

herren på Krapperup 1912 

skickade ut nya arrendekon-

trakt som innebar kraftigt 

höjda avgifter. Kontrakten skulle 

omedelbart skrivas på. Fram till dess 

hade arrendet legat på 1,3 till 1,5 öre 

per kvadratmeter i årligt arrende. Det 

var en fattig fiskarebefolkning som 

dessutom betalat ydesill, det vill säga 

man lämnade en del av sillfångsten 

till godset, ålavgift, rörelseavgift och 

fastighetsskatt. 

DE NYA KONTRAKTEN innehöll också 

en klausul att man inte fick inhysa 

främlingar utan jordägarens tillåtelse. 

De nya arrendena låg på fem, tio och 

i några fall tolv öre per kvadratmeter. 

En våldsam höjning. Ett skäl för de 

ganska radikala höjningarna var den 

växande turismen till den fashionabla 

badorten Mölle. Baronen på Krapperup 

tyckte att det var skäligt att en del av 

de goda inkomsterna tillföll godset. 

Mölle var vid den här tiden ett munici-

palsamhälle.

Godsherren hotade att vräka arren-

datorerna, som skrev till kungen och 

klagade sin nöd: ”Vi behöva vårt svens-

ka folk hemma, men förtryck driver 

dem att emigrera. Vi har nu ej annat 

att göra än att avvakta händelsernas 

gång här i Mölle.”

BÅDE LOKALTIDNINGARNA OCH huvud-

stadspressen engagerade sig och intog 

olika ståndpunkter beroende på poli-

tisk inriktning. Öresundsposten gav 

Lex Mölle 1917

I månadsskiftet november – december 1921 gick mölleborna till  Kungliga 
Maj:t med begäran att få expropriera marken där de byggt sina hus. 
 Motiveringen var att en stor del av tomtmarken i Mölle municipal samhälle 
var belägen på ofri grund och att detta i hög grad hindrade samhällets 
 utveckling. Motpart var godset Krapperup där baronen satte arrendet.
TEXT: Christina Ullenius

Mölle municipalsamhälle kunde företräda alla Mölleborna i förhandlingar  
med baronen på Krapperup.
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stort utrymme: ”Krapperups fideikom-

miss mot Kullafiskelägenas befolkning. 

En hel fiskarbefolkning allvarligt hota-

de i sin existens.” Höganäs Tidning och 

Stockholms Dagblad behandlade också 

kampen om arrendena, oftast i något 

mildare tongångar. Dagens Nyheter 

ansåg att besittande av marken med 

full äganderätt var att föredra. I ledar-

rubriker skrevs om behovet av en Lex 

Mölle. Nya Dagligt Allehanda kallade 

arrendatorerna på Mölle ”hotell värdar 

som tjäna grova pengar: Det kan 

rättvisligen ej förtänkas jordägaren, 

att även han vill ha något med av den 

guldskörd, som så oförskyllt regnat 

ned i f. d. fiskarnas nät.”

REGERINGEN INGREP och initierade en 

utredning. Efter ett möte på Mölle fast-

slog Kronofogden i sitt protokoll att de 

nya arrendena var skäliga. Mölle kunde 

inte längre räknas som fiskeläge utan 

hade utvecklats till en mondän badort.

I Mölle yttrade sig biskop Billing 

som hade sitt sommarhus Kullabo på 

Bökebolet. Han såg det som intrång i 

äganderätten att arrendedatorerna på 

Mölle skulle få laglig rätt att friköpa de 

arrendetomter som någon annan ägt i 

decennier. Han tog baron Nils Gyllen-

stierna i försvar: ” Någon ädlare man 

än Gyllenstierna har jag aldrig träffat”. 

Till saken hör att Billing fått friköpa sin 

tomt från Krapperup redan 1903.

Konflikten gick tillbaka till riks-

dagens båda kamrar för behandling av 

frågan om en expropriationslag. Efter 

diskussioner i riksdagens båda kamrar 

föll förslaget om en Lex Mölle. På 

 Mölle blev frågan vilande tills vidare. 

Det blev en fantastisk turistsäsong. 

Ännu var det inte krig ute i världen.

MEN FRÅGAN OM expropriation var inte 

avskriven. I maj 1917 tog riksdagen 

en lag om expropriation, Lex Mölle, 

och det började röra på sig på Mölle 

igen. Man inrättade en kommitté som 

diskuterade frågan vidare. Som väntat 

blev kommitténs förslag till Mölles 

”I maj 1917 tog riks-
dagen en lag om 
expropriation, Lex 
Mölle, och det bör-
jade röra på sig på 
Mölle igen.”

Mölleborna har fått det bättre.  
Över byn vakar de mondäna hotellen.
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municipalstämma att man skulle 

begära expropriation. Stämman följde 

förslaget och i december 1921 gick man 

åter till Kungl. Maj:t med begäran 

att få expropriera tomtmarken med 

hänvisning till den nya lagen. Efter 10 

års kamp nåddes Mölleborna i oktober 

1922 av beskedet att Kungl. Maj:t bifallit 

deras begäran. Det blev stora rubriker 

i pressen att Mölles anhållan om ex-

propriation hade bifallits. 

Allt var dock inte klart ens efter 

denna framgång. Men detta var det 

avgörande beslutet för att Mölleborna 

skulle gå vidare och få äganderätt till 

sin mark. Innan dess måste förhand-

lingar ske om villkor, gränsdragningar 

och värdering av marken. En karta togs 

fram som visade gränsdragningen mel-

lan tomterna. Mölle municipal samhälle 

företrädde Mölleborna  medan 

deras motparter var i första hand 

 Krapperups fideikommiss, Kullabergs 

Natur, Johannes Elfverson och Peter 

P. Lundh.

HÖSTEN 1923 NÅDDE man fram till 

ett värde på i snitt två kronor per 

kvadratmeter för marken och ex-

propriationen skulle genomföras. 

Hela expropriationssumman slutade 

på 268 380 kronor varav merparten 

tillföll Krapperup. Under 1924 avslu-

tades expropriationen sedan de olika 

tomterna värderats och priser satts 

efter läge och utkomst. Mölleborna 

kunde bo på fri grund. Man kan fun-

dera på vad summan 268 380 kronor 

motsvarar i dagens penningvärde. En 

god gissning är att markpriserna i 

Mölle är avsevärt högre idag.

Den som vill veta mer kan läsa 

 Kirsten Knafves artikel i Möllekuri-

ren 2009 nr1 eller Anders Mölleryds 

bok Mölle – Kullen genom tiderna. g

Undertecknads tomt, vilken jag år 1902 arrenderat av Baron N. 

 Gyllenstierna Krapperup, är stor: tomten No 36a (2.663) tvåtusen 

sexhundrasextiotre kv.meter, tomten No 36c (2700) tvåtusen sjuhundra 

kv.meter och d. s. k.brygghustomten (490) fyrahundranittio kv.meter, eller 

tillsammans  (5.853) femtusen åttahundrafemtiotre kv.meter. För den-

samma skall jag enligt kontrakt betala (6000) sextusen kronor årligen. 

I föregående kontraktsperioden betalades (150) etthundrafemtio kronor 

årligen, i de sista fem åren.

Kontraktet gäller i (10) tio år och utgår alltså den 14 mars 1922. Mitt, 

å  ovannämnda tomt no 36a belägna hotell byggde jag år 1902, mitt å 

ovannämnda tomt no 36c belägna annex byggde jag år 1912. Tomterna 

no 36a och no 36c kvarteret A äro belägna i Mölle.

Mölle den 25 oktober 1920.

Johannes Elfverson

Bevittnas: M. Bergqvist P. Paulsson

Johannes Elfverson framhäver den orimliga  
arrendehöjningen baronen kräver för hans mark:

Parkeringskaos utanför hotell Corfitzon 
när turisterna blir bilburna! 
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Sagan om sparvhöken  
och talgoxen
TEXT & BILD: Christina Ullenius

Så är beslutet fattat. En talgoxe är sparvhökens 
största frestelse. Men det visar sig att  omgivningen 
ställer till problem. Det är inte fritt fram för en 
kraftfull dykning mot matbordet.

Talgoxen hinner in i en riktigt snårig paradisbuske 
som lägligt finns alldeles intill småfåglarnas mat-
plats. Men är talgoxen säker där?

Sparvhöken kastar sig dödsföraktande 
in i busken och börjar jaga talgoxen. 
Hur ska detta sluta? Talgoxen rör sig 
ledigt från kvist till kvist men sparv-
höken har det svårare. Snårigt! 
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Men det finns gäster som ser en annan meny som är mycket mer frestande efter att ha 
provsmakat den framdukade måltiden.  
 

Sparvhöken överväger havregrynen men 
spanar prövande över den myllrande flock-
en av småfåglar. Vem är mest lockande?

Gröngölingen hittar godbitar genom 
att hacka sig ner i gräsmattan. 

Ett drag av desperation kan ses i sparvhökens blick. Attack efter attack! Talgoxen rör sig ledigt. 
Sparvhöken är trött efter en halv timmes jakt i paradisbusken. Talgoxen kan tryggt återvända till 
överflödet av solrosfrön på matbordet. Efter en snabb återhämtning på trädgårdsbordet flyger den 
stackars sparvhöken snopen och fortfarande hungrig bort över hustaken. Lyckligt slut för talgoxen!

Sparvhöken håller uppsikt över alla småfåglar 
som kommer till matbordet i trädgården. 

Blåmesar, talgoxar, koltrastar, bofinkar, grön-
finkar, steglitser älskar havregryn i rapsolja och 

solrosfrön. Ekorren uppskattar också menyn. 



Inför den efterlängtade sommaren får Möllekurirens läsare i  
två  nummer lära känna vår vardagsnatur. Richard Åkesson, 
 kommunekolog, är vår guide.
TEXT & BILD: Richard Åkesson, kommunekolog

Vardagsnatur i Mölle
– sällsynt i Sverige
Den rika naturen i Mölle med omgivning 

beror på mångfalden av biotoper (natur-

typer). Här finns berget, sydsidan med 

gnejs och grönsten. Här finns skogen 

och havet med ett relativt milt klimat. Till detta 

finns en stark kulturpåverkan sedan urminnes tid 

med betesfälader och ruderatmark (ord för skräp-

mark)  i hamnmiljön och bland bebyggelsen. Som en 

medeltida fiskehamn har Mölle tagit emot påverkan 

utifrån (språk, kultur mm). Mindre känt är dess 

påverkan genom inkomna fröer. Inslaget av 

kulturarter har därför varit relativt stort 

här. Rikedomen är stor på rödlistade arter (arter 

som är klassificerade i en nationell lista och som 

kräver särskild hänsyn).

KULLABERGS SYDSIDA MED SOLVIKEN
Bergets sydsida domineras av skogsek med in-

slag av skogslind. Åldern på eken är okänd men 

kan förväntas vara hundra år eftersom foton från 

sekelskiftet 1800/1900-tal indikerar ett ganska bart 

berg. Däremot finns det en trädkontinuitet, det vill 

säga att det alltid funnits träd här, även under tiden 

1750 - 1850 när Kullaberg var som skogfattigast. Den 

Vardagsnatur i Mölle
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Vardagsnatur i Mölle
– sällsynt i Sverige

ökande tillgången av död ved, äldre träd och att 

sydsidan är soluppvärmd gynnar förekomsten av in-

sekter. I det sammanhanget fungerar Kullaberg som 

en språngbräda för sydliga arter som vandrar in i 

Sverige från Danmark. Genom några trädgårdar ut-

efter Ransviksvägen passerar ett mindre vattendrag 

som avvattnar Djupadal. Vattendraget slutar i ett 

kalkrikt silkärr på stranden. Utmed vattendraget 

och i skogen finns månviol, här vanlig men som art 

ovanlig i Sverige. Den är flerårig, beståndsbildande, 

upp till en meter hög med ljust violetta blommor 

och stora platta skidfrukter. Den trivs i näringsrik, 

kalkhaltig, fuktig lövskog, ofta på översilad mark 

där grundvatten träcker ut. 

Tjärblomster i maj
År 1869 hittade S. J. Södervall 1869 vårvial bland 

klipphyllorna ovan Solviken. Detta ledde till att äga-

ren stoppade bergtäkten för gatsten till Tyskland. 

I Norden finns vårvialen i övrigt sällsynt på några 

lokaler i Danmark och på ön Brattön i Bohuslän. 

I anslutning till hyllorna finns också rosenlök 

och ekorrsvingel, båda rödlistade. Den senare är 

troligen en följeslagare till det forntida jordbruket. 

Ekorrsvingeln är ett ettårigt, 1 - 3 dm högt gräs som 

växer på torr, sandig mark, eller ibland på klipphyl-

lor och ruderatmark. Den finns spridd på berget på 

öppna, tunna jordar på berg, särskilt i betesmarker-

na runt Björkeröd där den kan räknas till över mil-

jonen strån. I bergsskrevor bakom ekkrattet finns 

ganska många plantor av glansbräken, en fridlyst 

sydlig och ovanlig vintergrön ormbunke.

Vårvial
Runt barnbassängen på Solviksbadet växer småt-

tingar som tål tramp, strandkämpar, sylnarv, hav-

snarv med flera. Vid dambadet finns bland andra 

arter som kustarun, St. Pers nycklar, stor kustruta. 

Här på lågvuxen ask hittas rosettlav. Hela området 

är artrikt och varje steg du tar kan ge nya fynd av 

arter, inte minst av insekter som inte är systema-

tiskt undersökt.

UTMED NORRA STRANDVÄGEN
Klippkusten nedanför Norra Strandvägen är mycket 

varierande med fragment av havsstrandäng, vassar, 

kalkrik torräng, kraftigt uppsprucken grönsten och 

gnejs samt klenvuxen trädvegetation med slån. I 

norra delen ett större inslag av grönsten, vid namn 

Svarta hallar, tillsammans med ett gammalt Per 

Albin fort. Utan överdrift bör man kunna säga att 

våren är tidig här. Sommartid råder mediterrana 

temperaturer när solen hettar upp berget. 

  Liksom på sydsidan av Kullaberg gynnas spin-

delarter och insekter av detta och särskilt en art är 

unik i Sverige, Tapetserarspindeln, en släkting till 

fågelspindeln. Den bygger små tunnlar under ljung 

där den bor hela livet, hugger bytena genom väven. 

Enda gången den kommer ut är när hanen ska hitta 

en ledig maka.

Skånskt oxbär
Även floran gynnas. Därför har kommunen under 

åren 2016 -19 satsat på att röja upp delar av det som 

varit igenväxt med årligen återkommande putsning. 

Det är främst grönstenen som är gynnsam. Av 

ovanliga arter kan nämnas skånskt oxbär, flockar-

un, dansk stensöta, brudbröd, hästtunga, backtim-

jan, getapel, bjärebjörnbär, hartmanstarr, plattsäv, 

bergjohannesört, axveronika, stor blåklocka, liten 

getväppling, slåtterfibbla, ängsstarr med flera. Ett 

Även lavar kan vara vackra,  
särskilt i närbild.

Vårvial. Skånskt oxbär.

blåsippor

”Runt barnbassängen på Solviksbadet 
växer småttingar som tål tramp,  
strandkämpar, sylnarv,  havsnarv  
med flera.”

Vardagsnatur i Mölle
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mindre hällkar bland klipporna ger plats åt 

Kullabygdens enda förekomst av hartmanstarr. 

Skånskt oxbär är så unikt att den är en av få 

svenska endemer, det vill säga att den finns bara 

i Kullabygden och på Bjäre i hela världen. I områ-

det här finns ett 100-tal plantor. Inte att förväxla 

med spärroxbär som är en invasiv art från Kina, 

spridd från trädgårdar och här i stor mängd.

Läget syns även i mossfloran. Här är relativt 

rikligt med atlantfläta, som trivs i en subocea-

nisk klimatzon. Andra ovanliga arter är brodd-

näbbmossa, en sydlig art med sin nordliga utpost 

i Skåne, och strandkalkmossa. Lavfloran har in-

venterats 2013 av Ulf  Arup, en av landets främsta 

experter på sten växande lavar. Ulf  hittade ett 

150-tal arter, flera sällsynta, och den strandnära 

lavfloran är nästan fullständig med merparten 

av de arter som kan tänkas förekomma i denna 

miljö. 

Mellan Karl XII:s skansar och kusten, här i 

kanten av Norra Strandvägen, finns kommunens 

enda bestånd av stenfrö – en hotad art. Dess frön 

är som små blåvita ägg, stenhårda, och sitter i 

grupp av fyra. Där är även några få plantor av 

den nere bland strandklipporna. Skansarna är, 

som ni vet, en fästningsvall byggd år 1715 –1716 

som från början hade militära syften. Nu snart 

300 år senare är vallarna en av kommunens få 

 blomrika gräsmarker som fortfarande  hävdas 

med slåtter. Här finns ett 100-tal växtarter, 

många av dem ovanliga, som ekorrsvingel, 

blodnäva, vittåtel, sandlök, vårtåtel, väddklint, 

rödklint, brudbröd, smultron, backvial, käring-

tand, tjärblomster, backförgätmigej, blåmon-

kar, mandelblomma, backtimjan, harklöver, 

rotfibbla, sommarvicker, backglim. En värld att 

upptäcka.

MÖLLE KAPELL
Alla i Mölle känner väl till blåsipporna bakom 

kapellet, ett säkert vårtecken. Tyvärr har den 

arten minskat underhand när marken tagits 

över av murgrönan. Den senare bildar en tjock 

filt, både i jorden och ovanpå. Murgrönan älskar 

milda vintrar och gynnas med nu ändrat klimat, 

vilket även gäller björnbären. Ytan ingår i 

natur reservatet sedan juli 2020 och planer finns 

att hjälpa blåsipporna. Men här finns annat 

också, Sankt Pers nycklar brukar blomma fint 

på  kapellets gräsmatta. Längre österut i åkerns 

kant mot skogen finns sommarklynne, ett idag 

sällsynt och hotat åkerogräs.g 

Ordförklaring:
Ruderat kallas ibland 
lite slarvigt för skräp-
mark. Ruderatmark 
är ytor som lämnats 
därhän utan skötsel, 
igenväxande men kan 
även utsättas för åter-
kommande störningar.

Suboceanisk, även 
ibland kallat sub-
atlantisk. Suboceanisk 
är ett väder där vintrar 
och somrar är milda 
respektive svala men 
avviker tidvis med mer 
kyla eller värme. Vi är 
påverkade av Atlantens 
väder men inte riktigt i 
den grad som de med 
oceaniskt klimat.

Blåsipporna bakom 
Mölle kapell är ett 
säkert vårtecken. 
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Hans intresse av att samla 

började redan i barndo-

men. Många är de pojkar 

på 50- och 60-talen som, 

liksom Lars, samlade på frimärken, 

tändsticksetiketter och fjärilar. För 

de flesta falnade intresset, för somliga 

förstärktes det. 

Lars pappa hade en tågbana i källa-

ren. I takt med att Lars och hans bror 

växte till sig, fick de närma sig, ja, till 

och med leka med skapelsen. Där väck-

tes nyfikenheten på just tåg. 

Lars har samlingar, stora och små, 

av ett flertal olika saker. Han har 

skalenliga modeller av fartyg, tåg, 

historiska figurer, bilar, flygplan mm. 

Några är rekvisita till modellandska-

pen där tågen  rullar fram. Andra är 

resultatet av en ständig lust att bygga 

en samling. Han kan än idag känna 

drivet av att samla nya saker, sådana 

han tycker om eller har en personlig 

relation till, exempelvis skepp.  

Hemma hos Lars är fartygsmodel-

lerna är fördelade på ett antal belysta 

glasskåp. Dekorativa inslag, mitt i 

vardagslivet. 

Hur väljer du vilket fartyg du vill ha 

i modell?

– Ett par kriterier är tämligen enkla. 

Av de 23 fartyg jag tjänstgjort på finns 

fem i modell. Hittills har jag fyra av 

dem och söker nu den femte. Jag ar-

betade på dessa båtar i 5, 11, 6 respek-

tive 6 år.  Andra skepp i samlingen är 

sådana jag varit ombord på t ex den 

legendariska Queen Mary, som sedan 

1971 fungerar som flytande hotell på 

Long Beach, Kalifornien. 

Sen har jag ett par av de båtar som 

trafikerar rutten mellan Köpenhamn 

och Oslo. Jag har modell av världens 

längsta fartyg (460 meter) och världens 

bredast (79 meter).

– Den finaste modellen jag har är en 

så kallad varvs modell av Snow Hill, 

identiskt systerskepp till  Snow Flake, 

Snow Storm, Snow Flower och Snow 

Drift (som Lars tjänstgjort på, förf. 

anm). I serien fanns ytterligare fyra far-

tyg. En varvsmodell är byggd i ett enda 

exemplar och levereras tillsammans 

med sin förlaga, skeppet i skala 1:1. 

Kronprinsessan Margarethe, som 

1971 körde rakt in i Kullaberg är en 

modell jag vill ha, men ännu inte fått 

tag på. Jag har en katalog över alla 

fartyg som getts ut i modell, så det finns 

mycket som frestar. 

I TYSKLAND och England är intresset stort 

för fartygsmodeller. Lars köper en del i 

Tyskland, men också på nätauktioner. 

Det finns många tillverkare i branschen.

Classic Ship gör de mest detaljrika 

modellerna. Fartygsmodeller i skala 

1:1250 är alltid gjorda i metall. De är 

alltså tunga, så små de är. 

Fartygsmodeller kostar allt från 

småpengar för sämre exemplar, till 

flera tusen kronor. 

En samlare  
av stora mått

Lars Cronberg är möllebo sedan flera generationer tillbaka. Han förde  
sin släkts tradition vidare och blev sjökapten. Efter 40 år i yrket är han  
nu  pensionär. Flitig boulespelare, pingisspelare. Och samlare …
TEXT: Ingemar Löfgren FOTO: Lars Cronberg

”Ett par kriterier är  tämligen 
enkla Av de 23  fartyg jag tjänst-
gjort på finns fem i modell. 
Hittills har jag fyra av dem 
och söker nu den femte. Jag 
 arbetade på dessa båtar i 5, 11, 6 
respektive 6 år.”

Lars Cronberg

Lars Cronberg  
– en samlare.
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Det tog en god stund att få innehållet i detta utställningsskåp presenterat. Och ett antal andra skåp väntade.

Man frågar aldrig en renägare hur många renar han har, 

så jag undviker motsvarande fråga om Lars samlingar. 

Men… han har nog minst ett par hundra båtar, uppskat-

tar jag. Och ännu fler lok och vagnar. Kan det vara ett 

tusental totalt, undrar jag. Man samlar primärt inte för 

att göra bra affärer. Lars antyder emellertid att hans 

samlingar över tid har blivit en bra investering. 

VI GÅR VIDARE till modelljärnvägarna. Modellrallaren 

Lars har för närvarande fem vackra landskap med 

rullande tåg, belysning, bilar mm. Planer finns för ett ny-

bygge. Osäkert när, men allt material som behövs finns i 

riklig mängd - lådvis med lok och vagnar, spår, rekvisita. 

Och idéer. Lars har under åren skissat järnvägslandskap 

i hundratal.

Pappans modelljärnväg inspirerade till detta samlan-

de, men det var inte förrän 1972, när skala 1:220 dvs min-

dre modeller, för en spårvidd på 6,5 mm introducerades, 

som Lars återupptog sitt intresse. Mindre modeller tar 

mindre plats, men kan också förleda till ett större antal 

objekt än man tänkt sig. Den vanligast förekommande 

skalan är 1:87, medan T-skalan, 1:450 och 3 mm räls är 

värdens minsta serietillverkade modelljärnvägsskala. 

Lars som samlare är allätare. Han har inte bara Fleisch-

mann och Märklin eller annat märke, inte heller någon 

speciell typ av tåg, till exempel svenska. I  samlingen 

finns ett brett spektrum av lok och vagnar. Han visar 

Ramverkstaden är öppen som vanligt efter 
tidsbokning. 
Nu erbjuder vi dessutom växter och tillbehör 
hos oss finner du snittblommor, perenner, 
rosor, prydnadsbuskar och kvalitetsjord. 
Vi har dessutom ett stort beställnings 
sortiment från Skånes bästa plantskolor i 
tillägg till det vi odlar själva. 
Beställ din bukett med säsongens närodlade 
blommor på vår hemsida gamlafolkskolan.se. 

Utvalda perenner 3 för 120 kr 
Alla rosor 275 kr 

Besök oss gärna på instagram och facebook 

Ramverkstad 070 49 26 007 

Växter & tillbehör 070 742 71 43 

Öppet 11-19

Ramverkstaden är öppen som vanligt efter
tidsbokning.
Nu erbjuder vi dessutom växter och tillbehör.
Hos oss finner du snittblommor, perenner,
rosor, prydnadsbuskar och kvalitetsjord.
Vi har dessutom ett stort beställnings
sortiment från Skånes bästa plantskolor i
tillägg till det vi odlar själva.
Beställ din bukett med säsongens närodlade
blommor på vår hemsida gamlafolkskolan.se.

Utvalda perenner 3 för 120 kr
Alla rosor 275 kr

Besök oss gärna på instagram och facebook

Ramverkstad 070 49 26 007
Växter & tillbehör 070 742 71 43

Öppet 11 - 19
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GE OSS DIN BILD  
AV MÖLLE

Ta en bild av Mölle Golfklubb och vinn två 
 greenfee biljetter! Den som tar den bästa bilden 
och taggar den med #sverigesvackrastegolf på 

Instagram är med och tävlar om två greenfeebiljetter.
Vi utser en vinnare per månad, från april till oktober.

Est. 1943

Välkommen till Kullabygdens 
enda tandläkare med laser! 
Vi är en av få tandläkarpraktiker som 
använder laser som ett komplement 
vid våra behandlingar. Vi har haft laser 
på kliniken sedan 2005 och är de mest 
 erfarna inom tekniken i nordvästra 
 Skåne. Behandling med laser upplevs 
ofta som mycket skonsam av  patienten 
och kan idag användas till allt från 
 lagning av hål till kirurgiska ingrepp. 

Läs mer om oss på  
www.hoganastandlakargrupp.se
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mig den katalogisering han gjort över hela model-

lutgåvan av Märklin Z (Z innebär skala 1:220 förf. 

anm). Ytterligare ett frestande utbud för en inbiten 

samlare …

VI PASSERAR TVÅ andra små samlingar – rederiflag-

gor (där han har varit anställd) och miniatyrer av de 

personbilar Lars själv haft under åren. 

Betraktar du dig som nörd, Lars?

– Kanske lite samlarnörd, ibland blir det för 

mycket … Djupt intresserad är nog ett mer  passande 

epitet, även om jag ibland passerar gränsen och 

exempelvis köper för mycket. Inköpspriset däremot 

har jag alltid bra koll på. 

Jag känner en viss beundran (ja, rent av avund) 

för personer som går så på djupet i ett litet område. 

Så mycket kunskap, så mycket att göra när det reg-

nar, så mycket att drömma om och planera för. Men 

å andra sidan – de riskerar att grotta ner sig och 

stängas in i en bubbla. 

Mötet med Lars avslutas med en förevisning av en 

väckarklocka i form av ett lok. Att vakna till den tju-

tande ångvisslan och ljudet av pysande ånga skulle 

ge mig maxpuls och ett blodtryck på farlig nivå. g

Tor Magnolia, sista fartyget Lars Cronberg tjänstgjorde på.

Att skapa modellandskap är en del av tågintresset. Ett fantastiskt precisionsarbete.

Snow Flake i skala 1:200 resp. 1:1250, Lars första fartyg som sjöman.
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Med en 270 år gammal 

hamn är det kanske lite 

förvånande och margi-

nellt att föreningen som 

driver hamnen inte är äldre än 30 år. 

Men i Mölle har aldrig byn ägt sin hamn 

till skillnad från grannbyarna Lerhamn 

och Nyhamn och även Lerberget. Redan 

i början på förra seklet då Mölle blev 

en municipalort kom en hamnstyrelse 

till. Så småningom blev det Brunnby 

kommun och sedan kommunsamman-

slagningen 1971 har Höganäs kommun 

haft ansvaret för hamnen. Efter initiativ 

av möllebon Lennart Silén Alfredsson 

övertygades kommunen i slutet av 

1991 att hamnen skulle drivas bäst av 

en lokal förening, Mölle Hamn Ekon. 

Förening bildades och Lennart blev dess 

förste ordförande med Ingvar Ohnell, 

Göran Johansson, Henrik Bager, Conny 

Svensson, Johnny Svensson och så 

småningom Lars Edler som övriga 

ledamöter. 

Efter ett antal skiften har styrelsen 

de senaste åren bestått av Håkan Lind 

som ordförande, Christer Nilsson som 

sekreterare och Åke Järnblad som 

kassör. Sten-Åke Lindstedt och  Gunnar 

Ottosson är övriga ledamöter med 

Stig Creutzfeldt och Anders Hellberg 

som suppleanter. Bara män, dessutom 

 någorlunda till åren komna. 

Långt in i den Olofssonska/ 
Holmbeckska eran 
Även om turismen varit byns stora in-

komstkälla genom det förra seklet har 

hamnen varit centralpunkten för bo-

fasta och för turister. Naturligt nog har 

hamnfogden eller hamnkaptenen näs-

tan alltid varit en allmänt aktad person 

i byn. Många väl kända namn har inne-

haft posten genom åren. En uppskattad 

sådan under många år var möllepågen 

Lennart Svensson. Sedan 2015 har vi 

haft glädjen att se en annan möllepåg, 

Thomas Olofsson, i den befattningen. 

Förr i tiden var en kaptensmössa bevi-

set för utnämningen.  Thomas har nöjt 

sig med en tilltufsad keps som funge-

rar bättre i den ofta handfasta miljön 

han verkar i. Efter några år fyllde 

 ytterligare familjemedlemmar på och 

familjen Olofsson/Holmbeck är nu en 

anledning och en garant för hamnens 

goda renommé, inte minst bland alla 

våra återkommande seglande gäster, 

svenska som danska. Ändå har de 

inte sett allt arbete med underhåll och 

förbättringar som Thomas och familjen 

utför under de tider på året då hamn-

bassängerna inte är fyllda. 

Hamnföreningen 
fyller (bara) 30 i år

Hamnen i Mölle har funnits i åtminstone 270 år och har vid mätningar de  senaste 
somrarna visat sig dra mer folk än något annat turistmål i kommunen. Flera 
hundra tusen har besökt eller utgått från hamnen som cykel-, båt- eller bilturist, 
fiskare, glassälskare eller vandrare, restauranggäst, dykare, långlöpare eller 
givetvis som bybo eller som annan livsnjutare. Och mitt i alltihopa finns Hamn-
föreningen som navet för att få det hela att fungera friktionsfritt tillsammans. 
TEXT & BILD: Håkan Lind, ordförande i Hamnföreningen

De elva hamnbodarna som är det första seglare från söder ser av hamnen är den enda fasta egen-
dom som föreningen äger. Såväl det lilla hamnkontoret i servicehuset som det betydligt större 
förrådet intill återvinningsgården är båda inrymda i kommunens fastigheter. Hamnbodarna hyrs 
företrädesvis ut till medlemmar som önskar förvara båt- och fiskegrejor i närheten av sin båt. 
Möjligheterna för fiske är numera så starkt begränsade att intresset har svalnat betydligt.

Hjalmar och Pernilla Holmbeck står både 
bokstavligt och bildligt bakom hamnkapten 
Thomas Olofsson.
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Flaggande för glädje  
och flaggande för sorg 
På hamnen har föreningen åtta 

flaggstänger. Fyra stänger på stora 

kajen flaggar välkomnande svenskt, 

danskt, norskt och tyskt till ankom-

mande fartyg från något av dessa 

länder. De tre stängerna vid inre kajen 

flaggar svenskt, omgiven av två möl-

leflaggor. Den stora flaggstången vid 

minnesplaketterna och kanonerna har 

normalt en svensk vimpel hissad och 

används vid allmänna flaggdagar och 

– på begäran – vid jämna födelsedagar, 

vid dödsfall och vid begravningar. I vår 

har i stället för vimpel valts att flagga 

ukrainskt som stöd för Ukrainas folk 

under Putins vedervärdiga invasion. 

Hamnområdet är en viktig del av Mölle 
Från föreningens början arrenderade 

man hela hamnområdet inklusive det 

dåtida hamnhuset, hamnplanen och 

hela utfyllnaden och stelegångarna. 

Därutöver byggde man de egna hamn-

bodarna och hamnkontor med samman-

hängande Feskeboa. Uthyrning av loka-

ler gav goda inkomster men också stora 

underhållskostnader. I alla fall blev 

det grunden till en god ekonomi som 

fortsatt under senare år. Underhållet 

av själva hamnanläggningen var dock 

arrendegivaren kommunens ansvar och 

en undersökning visade stora problem 

genom underminering av pirarna. Kom-

munledningen var fast i sin inställning 

att miljonerna som behövdes skulle 

hämtas in genom försäljning av mark 

på utfyllnaden. Det skulle kräva uppsäg-

ning av det då gällande arrendeavtalet 

med Hamnföreningen. Så skedde och 

nytt arrendeavtal förhandlades fram att 

gälla fr.o.m. 2017. Det nya arrendeom-

rådet blev betydligt mindre, omfattande 

enbart hamnen med kajer och området 

som disponeras av seglarklubben. Dess-

utom innefattades marken för bodarna 

och för uppläggning av båtar vintertid. 

Försäljningen av tomter på utfyll-

naden visade sig inte vara så lätt som 

man trott. Det ledde till att någon tomt 

förblev osåld och att flera sålda tomter 

förblivit obebyggda. Det gav anledning 

att beteckna området som ’Utfyllnadens 

Ödemark’. Kommunen har ändå under 

de senaste fem-sex åren investerat 

mycket pengar i nödvändiga underhåll 

och förbättringar. Eftersom kommu-

nen äger hamnen är det också där de 

slutliga besluten fattas och betalas. 

Föreningens möjligheter är att påskyn-

da behövliga underhållsarbeten och att 

påverka utformningen av förbättringar. 

Föreningens tre största  
utmaningar för närvarande 
För en förening av Hamnföreningens 

betydelse finns alltid problem att lösa, 

alltid saker som måste åtgärdas – av 

olika dignitet och prioritet. En förening 

mitt i en sådan turistvirvel som råder 

under sommarmånaderna finns givetvis 

mängder av uppgifter och frågor att lösa 

till allas belåtenhet. Det kan exempelvis 

gälla tillåtelse för försäljning av mat på 

kajkanten (s.k. street food), ersättning 

av föråldrad vindmätarutrustning eller 

kamp för möjligheterna att parkera 

Hamnföreningens verksamhet innebär dels att välkomna och omfamna gästbåtarna med sina besättningar, dels att fördela och hantera de fasta 
båtplatserna i både stora och i lilla hamnen. Därutöver köper kommunen tjänster av föreningen för att hamnområdet skall kunna svälja den 
 enorma tillströmningen under sommarmånaderna. Som helhet omsätter föreningen över miljonen årligen.
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bilar i anslutning till förråd eller hamn-

kontor trots de nya förordningarna. Det 

kan gälla bränsledepåns och -distribu-

tionens vara eller icke vara eller var 

den i så fall skall vara, det kan gälla 

återvinningskärlens användare, antal 

eller tömningsfrekvens eller det kan gäl-

la reglerna för fördelning av båtplatser 

eller ordning av kön till dessa. Utöver 

dessa, och även mindre, finns tre som 

prioriteras högre än andra, närmare att 

beteckna som utmaningar. 

Utmaning 1: Sedan kommunen låtit 

 gjuta igen håligheter i stora kajen har 

ett annat problem förvärrats: Sjöhäv-

ningen inne i hamnen, eller ”ian” 

som den kallas på nordvästskånskt 

hamnspråk, har alltid varit besvärande 

eftersom inget hindrar sjön – särskilt 

nordvästen – att rulla in, besvärande 

redan vid kuling. Så stora mängder 

vatten måste också komma ut någon-

stans. En tätare pir genom senare 

årens restaureringsarbeten har nu 

stängt möjligheten för vattnet att delvis 

ta sig ut därigenom. Utredningar pekar 

mot behovet av en evakueringskulvert 

genom utfyllnaden. Det allra bästa vore 

så klart att genom en yttre pir från 

Norra Strandvägen se till att sjön inte 

fick fritt inlopp. Lösningen har disku-

terats och avvisats, senast för tiotalet 

år sedan. Surfarnas särintresse har 

vuxit till ett riksintresse, nu, till synes 

för vissa instanser, viktigare än det 

270-åriga riksintresset Mölle hamn. 

Utmaning 2: Mycket sand finns i omlopp 

utanför och inne i hamnen, inte minst 

vid Tångnean (tångtäkten längst in 

mot Norra Strandvägen). Sandflykten 

har besvärande inverkan på djupet 

inne i hamnen och vid inseglingen. Till 

slut krävs muddring, en synnerligen 

kostsam åtgärd. Man fruktar dessutom 

vad en sådan åtgärd kan bedömas ha för 

inverkan på den riksintressanta vågen. 

Utmaning 3: Den tredje utmaningen är 

egentligen ingen utmaning för fören-

ingen utan snarare en påfrestning. 

Besvikelsen hos möllebor och förvå-

ningen hos gästande turister över den 

uppkomna miljön på utfyllnaden drabb-

ar inte sällan föreningen, mest genom 

den oftast närvarande hamnkaptenen. 

Tanken är att byggnationen 
skall bli enhetlig enligt skis-
serna här (som antagits av 
kommunfullmäktige i år). 
Överst på denna sida ser 
man hamnplanen från 
nordost, i mitten skymtar 
det som är tänkt att bli 
Knafves med stora slipen 
och nederst ser man utfyll-
naden från väster med 
Brandstationen längst bort 
till höger. 

2 

Mölle Hamn  
Ekonomisk förening
239 medlemmar
26 + 15 fasta platser i stora hamnen
58 fasta platser i lilla hamnen
58 i kö för båtplats
56 gästbåtar per natt som mest år 2021
1875 gästbåtar säsongen 2021 (rekord)

Ruffen är den manliga muntliga traditionens arena. Det är minst hundra år emellan bilderna på ”ruffagubbarna”, men ändå så lika. Här utbyts 
dagligen åsikter om världsproblemen och lokala frågor. När det gäller hamnen framförs synpunkterna oftast med sådan emfas att institutionen 
går under benämningen ”Ruffens parlament”. Ruffen är kommunens och ”ruffagubbarna” behöver inte ens vara medlemmar i Hamnföreningen. 
Ändå värnar föreningen om såväl byggnaden som ”inneboarna”. Varje morgon kl. åtta precis, vardag som helg, kommer de som har någonting på 
hjärtat eller bara vill träffa några likasinnade. En timme senare, när världsproblemen är lösta, går man hem. 

Visionen. Verkligheten vintern 2022.
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GÖR SOM JÖNS JUDAS OLSSON 
OCH SLICKA SÅREN PÅ ETT 
KRUKMAKERI NÄRA DIG!

ÖPPET ALLA ÅRETS DAGAR 
FRÅN TIDIG MORGON TILL SENA 

KVÄLLEN. FÖR ADELSMÄN 
OCH BONNLÄPPAR I STÖRSTA 

ALLMÄNHET.

042-347991  mollekrukmakeri.se  

SKOTT
SKADAD?

Glad och God sommar önskar vi er alla! 
Hamnen & Bökebolsvägen 11· +46 42 36 22 30 · info@grand-molle.se

 

BÅT HU S E T

Hamnföreningen har ett nära, väl fungerande sam arbete 

med olika kommunala instanser. Det gäller framför allt den 

tekniska avdelningen som har det dagliga, övergripande 

ansvaret för kommunens hamnar. Vad som händer på den 

avyttrade marken är däremot köparnas ansvar i förhållande 

till byggnadsnämnd och tecknade köpekontrakt med kommu-

nens exploateringsavdelning.

Under den Kováckska regimen i Höganäs togs det fram 

många visioner för olika områden i kommunen, så även för 

Mölle hamn och utfyllnaden specifikt. En ny detaljplan togs 

fram och avsikten var att byggnationen skulle ges en enhet-

lig struktur med design inte olik Hamnföreningens bodar. 

Hamnplanen stensattes och omdanades för flermiljonbelopp. 

Under pandemins hemestrande har många fler än tidigare 

hittat hit och uppenbarligen gillat vad de sett på hamnpla-

nen. Men när de utforskat omgivningarna vid en promenad 

längs den stora kajen har ögonbrynen höjts. Den pittoreska 

idyllen visar sig vara kommunens största containerhamn! 

Med början i en ersättning för det gamla hamnhuset skulle 

en fortsättning göras på utfyllnaden med en liknande utform-

ning. Köparna förband sig att bygga inom två år. I efterhand 

konstaterar dock kommunen att man ”varit för snäll” och 

accepterat avvikelser från kontrakten. Resultatet ser vi på 

bilden – och fortfarande möter mölleborna verkligheten dag-

ligen. Tyvärr drar det ned helhetsintrycket rejält. g
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Så länge som berget förvaltades av Kulla-

bergs Natur var det i samverkan med dem 

som banan utformades för att smälta in i 

det naturområde som togs i anspråk för 

att bygga banan. Idag är det Länsstyrelsen som 

klubben och banan ska samarbeta med och dessa 

två ska vara garanter för att naturen sköts på bästa 

sätt. Klubben och Länsstyrelsen vill samma sak. 

Växter och djurliv är en del av banan och ska vår-

das lika mycket som klubben försöker vårda sina 

medlemmar.

Under pandemin ökade antalet golfspelare i  Sverige 

och en del av dessa hade under sina juniorår varit 

medlemmar i en golfklubb, så även hos oss i Mölle. 

Jag träffar Ulf  Jerlebo som är ny klubbchef  i 

Mölle för att höra hur klubben i ”nystarten” efter 

pandemin tänker och jobbar med det ökade intres-

set för golf.

Hur kommer nystarten att avspegla sig i klubbens 

verksamhet. Klubben har ju ett ansvar för sina med-

lemmar, inte bara gamla utan också kommande, och 

inte minst ansvaret för banan?

– Vi har ett flertal verksamhetsområden som 

vi satsar extra på. Det första jag vill peka på är 

junior verksamheten. I samband med påsken bjöd 

vi in juniorer då de fick ta del av den verksamhet 

som vi kommer att bedriva under säsongen. Ett 

80-tal kom. Förutom den vanliga säsongs- och 

 sommarträningen genomför vi ett ”hemmaläger” i 

mitten av juni. Nytt för i år är något som vi kallar 

Mölle Golf  och Tennis Camp. Det här är ett samver-

kansprojekt med Mölle Tennisklubb för ungdomar 

mellan 7 – 15 år. Det finns ju ungdomar som utövar 

båda sporterna eller bara den ena. Här kan man 

lära känna andra som redan tycker det är kul med 

tennis eller golf  och kanske gärna vill prova på 

”Vi vill skapa en känsla av att  
– här vill jag vara med”

Föreningar i Mölle

Nästa år firar golfklubben i Mölle 80 år. Det är en lång tid, ja en hel livstid 
för många av oss idag. Under denna tid har både klubben och inte minst 
banan genomgått en hel del förändringar. 
TEXT: Gunilla Larsson FOTO: Lennart Jonsson, Mikael Tannus

Ulf Jerlebo är sedan årsskiftet ny klubbchef för Mölle GK. Mölle Golfklubb etablerades redan 1943.
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”Vi vill skapa en känsla av att  
– här vill jag vara med”

båda. De går att kombinera och man kan genom 

projektet hitta lite nya kompisar. Det är viktigt att 

veta att man inte behöver vara medlem i golfklub-

ben för att få ta del av juniorverksamheten men är 

välkommen att bli, berättar Ulf.

Vi ”gamla” medlemmar då? Själv är jag inne på 

mitt 59:e år. Vad finns för oss? 

– Varje lördag kommer vår tränare att finnas på 

rangen mellan hål 11 och 12 för att komma med 

tips och hjälp med swing för att förbättra sin golf. 

Alla medlemmar är välkomna och det här  ingår i 

årsavgiften. Medlemskommittén har redan under 

vinter och vår haft aktiviteter utanför själva golfen. 

Det har funnits möjlighet att prova på curling och 

yoga. Under sommaren kommer det fler aktiviteter 

med syftet att öka gemenskapen och visa alla vilket 

mervärde det är att vara medlem hos oss. Vi har 

särskilt ansvar att ta hand om våra nya medlem-

mar, fortsätter Ulf.

 Du nämner banan också. Vad händer med den?

– Vi har en ny banchef, Jonny Karlsson, som arbe-

tar tillsammans med våra greenkeepers. Under vin-

tern har de jobbat med banan utifrån de planer med 

förändringar och förbättringar som beslutats. Som 

spelare märker man ombyggnad och  borttagande av 

några bunkrar. Förändringar som påverkar naturen 

sker hela tiden och dessa gör vi i samverkan med 

Länsstyrelsen. Man har tagit bort en del björkar och 

andra träd. En bana som funnits i snart 80 år har 

under den tiden genomgått många förändringar inte 

bara de som människan gör utan tiden påverkar allt i 

naturen under så lång tid.  Ett antal medlemmar har 

under hela hösten och vintern, varje vecka, hjälpt 

till med uppsnyggning av banan och runt klubbhuset 

men även inne i klubbhuset. Vi har tillsatt ett ”Este-

tiskt råd” i klubben. Allt på och kring banan ska visa 

prov på estetik. Bänkar, bord, skyltar, trappor ska 

smälta in i den miljö de befinner sig, säger Ulf.

Allt det här du berättat om syns och ”känns” när 

jag kommer upp till klubben. Finns det ytterligare 

något du vill berätta?

– Ja. Nästa år fyller klubben 80 år. Det ska vi fira 

och vi börjar snart att förbereda hur det ska ske, 

avslutar Ulf.

Jag tackar för intervjun och tänker på rubriken – 

här vill jag vara med! g

Föreningar i Mölle

”Varje lördag 
 kommer vår tränare 
att finnas på rangen 

mellan hål 11 och 
12 för att komma 

med tips och hjälp 
med swing för att 

 förbättra sin golf.” 
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Baka småkakor  
till sommarens  
fikastunder
Sommaren är äntligen här och vad vore väl en 
 sommar utan kaffe, saft och småkakor ute i sol
skenet? Gärna i en syrenberså, med fågel kvitter och 
ljudet av tofflor (träskor på svenska) på grusgången. 
Varför inte ägna semesterns första dagar åt att varva 
ner och att baka lite kakor som du sedan kan plocka 
fram ut frysen för de där mysiga stunderna i solen? 

Ingredienser:
200 g smör
1 dl strösocker
2 1/2 dl farin-
socker eller 
 muscovadosocker
1 ägg
2 msk vatten
2 dl vetemjöl 
1 tsk kanel
1 tsk vaniljsocker
En liten nypa salt
1/2 tsk bikarbonat
7 dl havregryn
2 dl russin
2 dl grovt hackade 
valnötskärnor

Så här gör du: 
Sätt ugnen på 175°C. 
Vispa smör och bägge 
sockersorterna tills det är 
ljust och luftigt (ca 5  minuter 
– passa på att läsa en av 
artiklarna här i Möllekuriren 
medans du vispar så går 
tiden fortare). 
 Vispa ner ägg och vatten.
Blanda i mjöl, kanel, vanilj-
socker, salt och bikarbonat 
och vispa till en tjock jämn 
smet – inte för länge, för då 
utvecklas glutenet i mjölet 
och kakorna blir sega. Blanda 
till sist ner havregryn, russin 
och hackade valnötter.

Klicka ut matskedsstora 
klickar på en plåt klädd med 
bakplåtspapper, baka i ca 12 
minuter mitt i ugnen, kakorna 
skall fortfarande vara mjuka 
när du tar ut dem. Låt dem 
svalna på plåten, sätt på  kaffet 
och passa på att äta en när 
den fortfarande är ljummen.

Tips: 
Är du inte så road av valnöt-
ter och russin kan du ersätta 
det med vit eller mörk chok-
lad, tranbär, mandel, hassel-
nötter, solrosfrön, torkade 
aprikoser, smarties - endast 
fantasin sätter gränser.

Skånska 
drömmar

”Den goaste  
kagan skall  

ha det goaste  
namnet”
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Dessa kakor är försvinnande 
goda, sega och knapriga med 
mycket smak – de döptes av 
en kompis till mig för många 
år sedan till skånska drömmar 
– för att ”den goaste kagan 

skall ha det 
goaste 

 namnet”. 

Grunddegen  
kan  varieras  
i det oändliga.  
Du kan:
• blanda lite kanel
•  lavendel och rivet 

 citronskal, 
•  rosmarin och rivet 

limeskal, 
•    hackad choklad
•  en msk nescafé i 

degen. 
Eller rulla rullarna i: 
•  hackade nötter 

eller mandel,
•   färgat socker 
• strössel 

Mördeg  
- en bra bas
Denna mördeg är spröd och 
lätt att göra, du kan rulla 
den i långa rullar, täcka med 
plastfolie och låta dem ligga i 
kylskåpet i en vecka i väntan 
på bakning utan att kvalite-
ten försämras.
 Kakorna bakas, ovanligt 
nog, på endast 125°C och 
det tar lite tid, men de  håller 
formen och blir otroligt möra. 

om du inte har matberedare, 
tillsätt äggulan. Blanda sedan i 
resten av ingredienserna från 
originalreceptet, överarbeta 
inte degen. Blanda i valfri 
smaksättning, rulla degen i 
tjocka rullar som rullas in i 
plastfolie och sedan läggs i 
kylskåpet tills de är fasta nog 
att skivas (minst en timme). 
Skiva tunt och lägg på bak-
plåtsklädd plåt.
Baka av i 30 minuter – 
 kakorna skall knappt ha fått 
färg, låt dem svalna på plåten. 
Försök att vänta med prov-
smakningen tills de är svala 
så att du inte bränner dig. 

• salta jordnötter
Trycka en liten fördjupning 
i mitten och klicka i:
• sylt
• dulche de leche
• nutella 

Recept: 
250 g smör
200 g strösocker
1 äggula
210 g vetemjöl
60 g maizena
1 tsk vaniljsocker
1 nypa salt

Kör smör och socker i en 
matberedare eller med elvisp 



Monicas  
teatertips
VI VAR MÅNGA som träffades på Storan 

för att njuta av samarbetet mellan Hel-

singborgs symfoniorkester och Stads-

teatern i uppsättningen Amadeus, en 

stark pjäs om Salieris avundsjuka och 

hat mot Mozart. 

Kom ihåg att hålla er ajour med hös-

tens repertoar. Anslagstavlan på Annex-

et visar vad teatern har att bjuda på.

Den 16/9 är det dags igen, då vi åker 

till Malmö för att se Brodwaymusika-

len Anastasia, en gripande historia 

om mysteriet med den försvunna 

tsardottern, som här blir ett storsla-

get, fantasifullt äventyr med spänning, 

humor och kärlek, vilket passar hela 

familjen.

Ni kan anmäla er redan nu genom 

att maila mig på monica.bengtson@

outlook.com g

TEXT: Monica Bengtson

”Den 16/9 är det 
dags igen, då vi 
åker till Malmö 
för att se Brodway-
musikalen 
 Anastasia.”

Whiskytips
När passar en whisky bäst? När 
som helst men gärna tillsammans 
med vänner!

FINNS DET SOMMARWHISKY? Egentli-

gen inte, även om många förknippar 

en tung, rökig whisky med en blåsig 

och regnig höstdag och en fruktigare 

och lättare whisky som en lämplig 

drink en varm sommardag. Men all 

whisky kan drickas när som helst un-

der året och det är ens egna smaklökar 

och luktceller som avgör vad man 

väljer. En whisky avnjuts dock gärna 

tillsammans med goda vänner!

DENNA GÅNG TÄNKTE jag berätta om en 

riktigt klassisk blended whisky från 

Skottland, nämligen Chivas Regal 12 år, 

alkoholstyrka 40 %. Första gången Chi-

vas Regal lanserades var 1909 i USA. 

Till Sverige kom den på 70 – 80- talet 

och ansågs då av en del som världens 

bästa whisky. Kampen om den titeln 

stod mot maltwhiskyn Glenfiddich. 

Whiskyn från Glenfiddich hade lan-

serats som den första maltwhiskyn 

worldwide 1963. Chivas Regal säljer 

fortfarande bra globalt (och Glenfid-

dich väldigt bra!) men inte så mycket 

i Sverige. Den är 12 år gammal vilket 

höjer priset en del jämfört med många 

andra blended whiskies, den kostar 

359 kronor. Den har en ton av rökig-

het, viss sötma och smak av citrus och 

vanilj. Den viktigaste maltwhiskyn i 

Chivas Regal kommer från destilleriet 

Strathisla, ett vackert destilleri i vack-

ra omgivningar i Speyside.

DESTILLERIET KNOCKDHU, också i 

 Speyside men lite längre österut 

än Strathisla och de flesta andra 

Speyside- destillerier, gör whisky som 

saluförs under namnet anCnoc för 

att slippa förväxling med ett annat 

destilleri. På Systembolaget hittar 

man två olika sorter. Den ena är orökt 

och 12 år gammal. Den har en tydlig 

fruktighet och fyllighet med smak av 

smörkola. En bra all-round-whisky. 

Den kostar 379 kr och är på 40 %. Den 

andra är en specialbuteljering för 

Sverige och heter anCnoc Sherry 

Cask Finish Peated Edition och kostar 

329 kr. Den har alltså efter destillerin-

gen först lagrats på bourbonfat och 

sedan som avslutning legat på fat som 

tidigare innehållit sherry. Rökigheten 

är måttlig och fruktigheten märks 

fortfarande tydligt. Torven som givit 

rökigheten är av annat slag än ute 

på Skottlands öar och därmed lite 

lättare att ta till sig om man inte är en 

stor rök-älskare. Kanske kan denna 

whisky vara en inkörsport för de som 

ännu inte tycker om rökig whisky? 

Även denna whisky har, liksom de två 

tidigare, en alkoholstyrka på 40 %. g

TEXT & BILD: Hans Edenwall
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Strathisla destilleri 
i Speyside.
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Mölle Tennisklubb
www.molletk.se

TENNISBANORNA ÖPPNAR för spel för 

medlemmar och gäster i juni. Tennis-

skola för vuxna och barn (alla nivåer) 

mellan v. 26 – 32. Tennis & Golf  camp 

för juniorer (från ålder 7–15) mellan 

30/6 – 3/7. Möllespelen – tävling-

en, höjdpunkten på sommaren och 

 tävlingen som erbjuder underhållande 

och väldigt bra tennis – spelas v. 29. 

 Mer information i vår aktivitetska-

lender på hemsidan. Följ oss också på 

Instagram/Molletennisklubb, där vi 

lägger upp det senaste!

Föreningssidan

ALLMÄNNA VISNINGAR kommer att an-

ordnas följande dagar under 2022: 

Söndagen 3 juli, Möllans dag

Söndagen 28 augusti

Lördagen 10 september

Söndagen 18 september, Kulturarvs-

dagen.

 På hemsidan finns mycket informa-

tion om Vattenmöllan. I samtliga fall 

sker visningen mellan kl. 14 –16.

Mölle whiskyklubb (MWK)
I HÖST KOMMER Mölle Whiskyklubb ha 

provningar 17 augusti, 21 september, 

19 oktober och 16 november, dvs som 

vanligt tredje onsdagen i varje månad 

med uppehåll under sommaren och 

juletiden. Höstens provningar kommer 

bland annat handla om Arran Distille-

ry, det svenska destilleriet High Coast 

(fd Box) och kanske vi lyckas hålla 

en av deltävlingarna i maltwhisky-

VM! Håll utkik på vår hemsida www.

mwk.n.nu där det också finns en blogg 

som tar upp senaste provningen redan 

några dagar efter att den genomförts.

Hans Edenwall, ordförande

Mölle Bouleklubb
www.molleboule.se

BOULETRÄNINGEN ÄR i full gång och vi 

vill bli fler som spelar boule. Välkom-

men att prova på. Ingen anmälan 

– bara kom! Klot finns att låna. Våra 

träningstider är: måndag kl. 14, tis-

dag – onsdag kl. 10, torsdag kl. 16.

På anslagstavlan vid banorna finns 

tävlingsprogrammet för medlemmar.

Vi ser gärna publik på ”läktaren” – 

spännande matcher utlovas. 

Se mer information på hemsidan.

IS Kullen
www.iskullen.nu

SPF Seniorerna  
Kullaberg Mölle
www.spfseniorerna.se/ 
kullabergmolle

IS KULLEN ARRANGERAR i sommar Na-

turpasset från 1/6 – 30/9. 40 kontroller 

som är utplacerade på Kullaberg. Du 

utforskar Kullaberg på ett nytt sätt och 

lär känna nya platser. Startpaket kostar 

100 kr och kan köpas på Höganäs Bok-

handel. Fina priser med bl.a sälsafari 

att vinna. Dessutom har vi Kullahjul 

som arrangeras för 40:e gången och 

äger rum mellan 9 april – 15 september. 

40 kontroller att finna med hjälp av cy-

kel och karta. Kontrollerna tas i valfri 

ordning och för varje tiotal kontroller 

så erhålls en lottandel om du lämnar in 

startkortet. Startpaket kostar 100 kr och 

finns att köpa bl. a på Höganäs Bokhan-

del, Ica Nyhamnsläge, Ica Jonstorp.

SPF SENIORERNA KULLABERG har under 

våren kommit väl igång med aktivite-

ter. Lunch på Grand med underhåll-

ning av Fritte Friberg och Kryddan 

Pettersson uppskattades av de många 

medlemmar som samlats. Gammalt 

och nytt med Peder Lamm på stations-

huset blev mycket lyckat och antalet 

deltagare slog rekord. Styrelsen plane-

rar nu för hösten och de traditionella 

inslagen Höstens böcker och jullunch 

ingår i programmet. Till hösten 

kommer musikserien med Per Nyrén 

tillbaka. Det blir två tillfällen, då vi får 

njuta av skön musik och Pers  eminenta 

kunnande. Tidigare har styrelsen 

uppmuntrat till att bjuda med vänner. 

Nu har vi inte längre plats för det, så 

styrelsen ser gärna att intresserade 

blir medlemmar.

Varmt välkomna till trivsam sam-

varo och inspirerande föredrag under 

hösten.

Föreningen  
Vattenmöllans Vänner
www.vattenmollan.se

Ånggatan 6, Höganäs   0708-205 136         retro_hoganas
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Söndag 19/6 kl. 14.00
De vilda blommornas dag

FÖR TJUGONDE ÅRET inbjuder vi till 

en blomstervandring på De vilda 

blommornas dag. I år vandrar vi från 

Grå läge – Domstens naturreservat 

norrut mot Viken och hoppas få se 

 jättefräken, som har en av sina få 

växtplatser här. Samling: P-platsen 

alldeles söder om Viken. Ledare: 

Kerstin Persson, 0762-76 66 20.

Lördag 2/7 kl. 10.00
Slåtter av vassen på Zackows mosse

Blommande kärrknipprot, den vack-

raste orkidén, brukar så här års hälsa 

oss välkomna till vasslåttern.  Vi röjer 

försiktigt med liar för att skona gulyx-

net och de andra orkidéerna i rikkär-

ret. Upplysningar: Kerstin Bergelin, 

0705-41 14 14.

Lördag 6/8 kl. 10.00
Ängens dag på Zackows mosse.

Som vanligt firar vi ”Ängens dag” 

med slåtter på Zackows mosse. Fören-

ingen har egna liar och annat skötsel-

material att låna ut och det blir också 

tillfälle att pröva att bryna, knacka 

och slipa sin egen lie. Upplysningar: 

Kerstin Bergelin, 0705-41 14 14

Naturskyddsföreningen i Kullabygden 
www.snfkullabygden.n.nu

Musik i Kullabygden 2022
www.musikikullabygd.se

Sommarens festival den 30/7 – 6/8. 

KOM OCH NJUT av Orsa Spelmän eller 

vacker kammarmusik i några av våra 

kyrkor. Folkmusik med östeuropeiska 

klanger och rytmer, barnkonsert med 

Dan Bornemark. Jazz i storbandsformat 

med Bohus Big Band och som avslutning 

Helsingborgs symfoniorkester med solis-

ter. Vilket smörgåsbord!  Bli gärna med-

lem i Musik i Kullabygden. Medlemskap 

innebär att man får 75 kr rabatt per bil-

jett och konsert för enskilt medlemskap. 

Familjemedlemskap innebär rabatt på 

två biljetter per konsert. Information om 

medlemskap finns på hemsidan.

Föreningssidan

HÅLLBARHET FÖR KULLABYGDEN 

VÄLJ ETT LOKALT ELAVTAL  

LÄS MER FRÅN BYFÖRENINGEN PÅ 

molle.se



Nu blir Länsbergs Mäklarhuset. 
Starkare och smartare 
tillsammans.
Vi byter kostym, men fortsätter med att göra bostadsdrömmar till verklighet här 
på Kullahalvhön, där vi bor, lever och verkar. Nu backade av ett av Sveriges största 
mäklarföretag. Det innebär bland annat att vi kan erbjuda dig en större kundbas och 
smartare tjänster i samband med bostadsaffären. 

Varmt välkommen!

Köpmansgatan 1a  |  Höganäs  |  Tel: 042-33 08 09  |  maklarhuset.se/hoganas

Just nu bjuder vi 
på vårt annonspaket 
Mäklarhuset Smart® 

annonsering vid tecknande 
av förmedlingsavtal.

Gäller t.o.m. 2022-08-31


